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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

БЛИЦ

ЗАПАВЕТ

«І калі вы будзеце  
мяне хаваць,  

накрыйце мяне  
маім сцягам»
Вітольда Ашурка пахавалі  

пад нацыянальным  
бел-чырвона-белым сцягам.

У Бярозаўцы (Лідскі раён) развіталіся з 
50-гадовым палітвязнем Вітольдам Ашуркам.

На пахаванні брат нябожчыка Андрэй сказаў:
– Няма слоў! Ні ў кога няма слоў, што б 

мы ні гаварылі. Мы не скажам так, як ён 
мог сказаць, – у нас так не атрымаецца. Ён 
казаў, што толькі беларусы могуць быць 
сябрамі. Бачыў бы ты, колькі іх прыйшло 
– добрых, сумленных людзей! Колькі было 
сілы ў гэтым чалавеку! <…> Калісьці даўно 

ён сказаў: пройдзе час, адбудуцца падзеі, я 
стану старым і памру. І калі вы будзеце мяне 
хаваць, накрыйце мяне маім сцягам, сцягам 
нашай радзімы. Старым у яго ўжо не атры-
маецца стаць ніколі. Старымі будзем мы. Ён 
застанецца такім самым. Але яго воля – гэта 
закон.

З гэтымі словамі Андрэй накрыў брата 
нацыянальным бел-чырвона-белым сцягам. З ім 
Вітольда і пахавалі.

«Референдум по новой Конституции пройдет  
«на высочайшем уровне – демократично и открыто», – заявил в среду 
Александр Лукашенко на встрече с депутатами двух Палат и отдельно  

с представителями общественности.
Какова реакция на эти слова лидеров политических партий, общественных 

активистов, простых людей?
«Народная Воля» попросила их ответить на такой вопрос:

Что нужно сделать,  
чтобы референдум по новой 

Конституции прошел демократично 
и открыто?

Геннадий КОРШУНОВ, экс-директор Института 
социологии НАН Беларуси, социолог:

– Я, наверное, не смогу ответить на этот вопрос, потому что 
события развиваются настолько супер-пупер-динамично, что 
не успеваешь даже все новости отслеживать. Голова просто идет 
кругом! Какие выборы, какой референдум, вы о чем вообще? Мне 
кажется, это далеко не самый актуальный вопрос сейчас…

Мечислав ГРИБ, председатель Верховного 
Совета Республики Беларусь в 1994–1996 

годах:
– Для того чтобы референдум прошел открыто и демо-

кратично, совершенно ничего не надо делать и менять. 
Нужна лишь политическая воля. И чтобы избирательные 
комиссии могли свободно и демократично организовать 
этот процесс. Существующие сегодня законы, в том числе 
Избирательный кодекс, вполне позволяют это сделать. Дело 
не в законах, а в отсутствии политической воли.

Леонид БОРЩЕВСКИЙ, белорусский филолог, 
переводчик, политик, депутат Верховного 

Совета Республики Беларусь 12-го созыва, 
экс-председатель Партии БНФ:

– В сегодняшних условиях этот вопрос даже смешно зада-
вать! Люди, силой удерживающие власть, боятся любых выбо-
ров – даже местные выборы перенесли. Можно предположить, 
что референдум будет проводить не Центризбирком, а ОМОН, 
который активно себя проявил и во время президентских 
выборов. Поэтому, если коротко, не верю я в референдумы 
при этом режиме! Нет никаких шансов, что референдум будет 
демократичный и прозрачный.

Игорь БОРИСОВ, председатель Белорусской 
социал-демократической партии (Грамада), 

магистр политических наук:
– Да, необходимо провести референдум демократично и 

прозрачно. Но, во-первых, у нас есть институт, которому почти 
никто не доверяет, – это Центризбирком. Я считаю, необходимо 
сменить весь состав Центральной избирательной комиссии – это 
стало бы хорошим сигналом всему обществу, что власть готова 
провести действительно открытый и гласный подсчет голосов. 
И в состав Центризбиркома стоило бы включить и несколько 
представителей демократических организаций, которые имеют 
соответствующее образование и авторитет.

Во-вторых, включить в состав избирательных комиссий 
представителей демократической оппозиции – всех. Кто там 
хочет быть и тех, кого постоянно оттуда выкидывали.

В-третьих, допустить независимых наблюдателей к процес-
су подсчета голосов.

В-четвертых, ввести в правоприменительную практику, 
даже не изменяя Избирательный кодекс (честные выборы 
можно провести и по действующему законодательству), про-
цедуру открытого и главного подсчета голосов – чтобы каж-
дый бюллетень, который достается из урны для голосования, 
демонстрировался всем присутствующим членам комиссии и 
наблюдателям, озвучивался вслух и фиксировался.

Ну и нужно остановить административные нажимы по 
досрочному голосованию, которые дают огромные цифры 
явки. И перестать преследовать оппонентов власти.

Без всего этого невозможно говорить про открытые и 
справедливые выборы.

Ирина КРУПЕНИЧ, менеджер:
– Нужно просто верить. На мой взгляд, люди смертель-

но устали от неопределенности, от плохих новостей, это всё 
ввергает в состояние глубокого стресса. Хочется спокойной, 
стабильной, самое главное – мирной жизни. Плохой мир, как 
известно, лучше любой войны. И точно лучше санкций, кото-
рыми нас окружили со всех сторон.

Я всегда поддерживала оппозицию и по-прежнему ей сим-
патизирую, но сейчас считаю, что только Лукашенко способен 
удержать ситуацию и сохранить суверенитет страны. На мой 
взгляд, сегодня оппозиция своими действиями и требовани-
ями усилить европейские санкции как никогда раньше под-
талкивает Беларусь в Россию. А я не хочу. Поэтому сейчас 
поддерживаю Лукашенко, хотя никогда за него не голосовала.

Дмитрий КУЧУК, бизнесмен, председатель 
Белорусской партии «Зеленые»:

– Мне кажется, словам Лукашенко верит всё меньше людей. 
А что касается конкретно референдума, то нужно максималь-
но проинформировать людей о наличии разных проектов 
Конституции – не уверен, что все с ними знакомы. Люди должны 
понимать, за что они будут голосовать. Должны быть сформи-
рованы участковые избирательные комиссии с представителя-
ми оппозиции. И должен быть организован прозрачный под-
счет голосов, чтобы показали каждый бюллетень. Только тогда 
результаты выборов могут считать признанными.

Сергей КАЛЯКИН, лидер Белорусской партии 
левых «Справедливый мир»:

– В любом случае голосование за Конституцию в целом – 
это, на мой взгляд, профанация. Конституция содержит сотни 
положений по разным направлениям. Я могу одно принимать, 
а другое – категорически нет. А меня заставят голосовать за 
всё вместе. Не зря до 1996 года в белорусской Конституции 
было записано, что Основной закон в целом не принимается 
на референдуме. На референдум можно вынести простые 
вопросы, на которые есть альтернативные ответы. К примеру: 
вы за парламентскую республику или за президентскую, за 
смертную казнь или против и так далее. А как голосовать в 
целом за Конституцию?

Еще не совсем понятно, какие вопросы будут вынесены 
на референдум. Пока это за семью печатями. Но все равно 
– какие бы ни были! Меня заставляют голосовать скопом за 
какие-то вещи. Это неправильно.

Если в целом в проекте будут некоторые улучшения – можно 
будет поддержать Конституцию, несмотря на то, что она, конечно, 
не решает всех проблем. Но в то же время, если там будут зало-
жены нормы, ухудшающие правовое положение, будет меньше 
свобод и прав, созданы какие-то органы, которые будут обладать 
высшей политической волей, типа Совбеза или Всебелорусского 
собрания, то мы сами за эту Конституцию голосовать не будем и 
будем призывать людей поступать так же.

Но, повторюсь, нужно вначале увидеть текст Конституции. 
Мы имеем горький опыт 1996 года, когда люди голосовали 
за изменения в Конституции, практически не читая их. И 
Лукашенко сейчас, наверное, хотел бы повторить это дело – 
ведь никто толком не знает, что предлагается изменить.

Но здесь еще одна мина заложена, и Лукашенко об этом уже обмол-
вился: не примут Конституцию – его в полном объеме и действующая 
устраивает! Он пошел под международным давлением на этот шаг.

Что касается процедурных вопросов, то референдум дей-
ствительно может пройти относительно прозрачно. Если бы 
выборы проходили одновременно с референдумом, то, воз-
можно, вновь включили бы механизм фальсификаций, а так 
– смысла большого для власти нет.

Кстати, надо ведь будет и разрешить массовые публичные меро-
приятия по обсуждению Конституции, как это положено в соответ-
ствии с законодательством. А это для власти сейчас опасно – помня 
август прошлого года, чиновники будут дуть на холодную воду…

Ольга АБРАМОВА, экс-депутат Палаты 
представителей, пенсионерка:

– Могу сказать, что нужно сделать, и, как мне кажется, имен-
но это и будет сделано: дать два безальтернативных варианта 
Конституции. Один – это то, что предлагает власть, а другой – то, 
что власть имеет. И крупье в любом случае окажется в выигры-
ше. И совсем не важно, как вы будете голосовать…

Марина КОКТЫШ.

«Получили от Кати первое письмо из колонии…»
Журналистка Катерина Андреева (настоящая фамилия Бахвалова), осужденная на два года лишения свободы, 

уже находится в Гомельской колонии.

ИЗ-ЗА РЕШЕТКИ

– Сегодня получили первое письмо от Кати, из гомель-
ской колонии, – рассказал вчера «Народной Воле» дедушка 
журналистки Сергей Ваганов. – Мы даже немножко уди-
вились. Четыре дня назад она его писала, 23 мая. Письмо 
хорошее, пишет о природе: как это здорово пройтись по 
свежему воздуху после тюрьмы…

Мы немного успокоились, легче стало, потому что 
волновались – почти неделю вообще никакой информа-
ции не было о том, где она. На здоровье пока не жалуется 
– в письме об этом ничего нет, призывает нас не волно-
ваться…

Вера ВИР.
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БЛІЦ ПОЗИЦИЯ

На гэтым тыдні ў Магілёўскім абласным судзе быў абвешчаны прысуд 
па крымінальнай справе супраць сямі палітвязняў.

Сустаршыня аргкамітэта па стварэнні партыі «Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя» Павел Севярынец, актывісты Яўген 

Афнагель і Андрэй Войніч асуджаны на 7 гадоў калоніі ўзмоцненага 
рэжыму, Павел Юхневіч, Дзмітрый Казлоў і Максім Вінярскі – на 5 
гадоў, грамадская актывістка Ірына Шчасная – на 4 гады калоніі 

агульнага рэжыму.
«Народная Воля» звярнулася да кіраўнікоў апазіцыйных партый з 

пытаннем:

Што ваша партыя  
будзе рабіць для 

вызвалення з-за кратаў 
Паўла Севярынца і 

іншых палітвязняў?
Віталь РЫМАШЭЎСКІ, сустаршыня аргкамітэта па стварэнні  

партыі «Беларуская Хрысціянская Дэмакратыя»:
– Адзін з нямногіх інструментаў па вызваленні палітвязняў – гэта зварот да беларускай 

грамадскасці і міжнароднай супольнасці. Усе нашы міжнародныя партнёры ўжо таксама робяць 
заявы з нагоды прысуду Паўлу Севярынцу і іншым вязням.

Таксама мы стараемся дапамагаць сям’і Паўла, пішам яму лісты, што вельмі важна для чалавека, 
які знаходзіцца за кратамі.

Салідарнасць з вязнямі – гэта адзінае, што нам сёння застаецца. Калі выйдзем на вуліцу з 
нейкімі акцыямі пратэсту, то гэта толькі дадасць новых палітвязняў.

Можна, безумоўна, падаць заяўку на пікет, каб яго афіцыйна дазволілі, але гэта бессэнсоўна. 
Падавалі заяўкі і на правядзенне акцыі на Дзень Волі, і на «Чарнобыльскі Шлях», але дазволу так і 
не атрымалі. А заяўнікаў яшчэ і на «суткі» адправілі.

Я перакананы: тое, што зараз адбываецца ў краіне, не будзе цягнуцца вечна, і Павел разам з 
іншымі палітвязнямі выйдуць на волю раней часу.

Сяргей ЧЭРАЧЭНЬ, старшыня партыі «Беларуская сацыял-
дэмакратычная Грамада»:

– Я і мая арганізацыя займаемся тым, што спрабуем звесці за адзін стол бакі, якія знаходзяцца ў 
супрацьстаянні. Патрэбны канструктыўны дыялог.

Мы жывём у таталітарным рэжыме. Улада паказвае беларусам, хто ў доме гаспадар, якому абса-
лютна ўсё дазволена. На сённяшні момант гэта наша сумная рэчаіснасць.

Усе разумеюць, што тыя палітвязні, якія знаходзяцца за кратамі, – гэта людзі, якія пацярпелі 
за права на празрыстыя выбары, за тое, каб жыць у новай свабоднай Беларусі. І мы ўсе супраць 
неапраўдана жорсткіх прысудаў тым, каго судзілі і судзяць па палітычных справах.

Таму зараз падтрымліваем сувязь з тымі арганізацыямі, якія спрабуюць арганізаваць перамоўны 
працэс з удзелам Расіі, Еўрасаюза, ЗША. Гэта праца вядзецца ўжо працяглы час, хаця, шчыра кажу-
чы, не ўсё атрымліваецца хутка і так, як хацелася б. Мяркую, толькі дыялог можа паспрыяць вызва-
ленню палітвязняў.

Сяргей КАЛЯКІН, лідар Беларускай партыі левых  
«Справядлівы свет»:

– Мяркую, не трэба засяроджваць увагу толькі на Севярынцу, бо за кратамі ў нас сёння знаход-
зяцца сотні палітычных зняволеных.

Усе ведаюць нашу пазіцыю, мы неаднаразова рабілі заявы, у якіх заклікалі вызваліць палітвязняў. 
Але ж заявы не могуць паўплываць ні на рашэнне суда, ні на пракуратуру.

Пакуль мы, на жаль, не можам зрабіць самае галоўнае – не можам устанавіць у краіне закон, у 
адпаведнасці з якім вызначалася б віна чалавека.

Таму для вызвалення палітвязняў найперш патрэбна салідарнасць унутры Беларусі і за яе 
межамі. Павінен працаваць закон. Без гэтага складана некага вызваліць. І я сёння не бачу 
магчымасцяў ні ў нашай партыі, ні ў любой іншай зрабіць нейкія канкрэтныя крокі па вызваленні 
людзей, якія знаходзяцца за кратамі.

Гэта комплексная праца, у тым ліку і насельніцтва. Вельмі важна, каб была салідарная дзейнасць 
грамадства.

Ігар БАРЫСАЎ, старшыня Беларускай  
сацыял-дэмакратычнай партыі (Грамада):

– У краіне зараз зусім не працуе закон, і ўся апазіцыя знаходзіцца па-за законам. Таму, якія б 
крокі мы ні прадпрымалі, якую б салідарную падтрымку ні аказвалі нашым сябрам, на жаль, гэта 
нагадвае груканне ў зачыненыя дзверы.

Каля сотні сябраў нашай партыі пасля 9 жніўня мінулага года так ці інакш пацярпелі за ўдзел 
у масавых мерапрыемствах. Калі мы можам дапамагчы юрыдычнымі кансультацыямі або матэры-
яльнай падтрымкай – спрабуем гэта рабіць. Толькі такім чынам, відаць, і можам нешта зрабіць для 
тых, хто патрапіў пад рэпрэсіі.

Аляксей ЯНУКЕВІЧ, намеснік старшыні Партыі БНФ:
– Трэба казаць не пра тое, што можа зрабіць партыя для вызвалення вязняў, а пра тое, што можа 

зрабіць для гэтага кожны беларус. Нават ва ўмовах жорсткага ціску на грамадства людзі могуць 
праяўляць салідарнасць – падтрымліваць і вязняў, і іх сем’і.

Мяркую, кожны грамадзянін Беларусі, які клапоціцца пра будучыню краіны, можа выказаць 
падтрымку палітычным зняволеным.

Партыя – гэта людзі. Таму тое, пра што я казаў вышэй, тычыцца і ўсіх нашых партыйцаў. А вось 
нейкіх вулічных акцый у падтрымку палітвязняў мы не плануем.

Дзмітрый КУЧУК, старшыня Беларускай партыі «Зялёныя»:
– Ад нас вызваленне палітвязняў не залежыць. Мы, безумоўна, прымалі з гэтай нагоды заявы і 

рэзалюцыі, але хто да іх прыслухоўваецца? Рэальных рычагоў уплыву на ўлады ці следчыя органы 
мы не маем.

Адзінае, што можам зрабіць, – будзем узнімаць тэму палітвязняў на міжнародным узроўні. 
Будзем даносіць інфармацыю да сваіх партнёраў у іншых краінах і, магчыма, такім чынам зможам 
у пэўным сэнсе паўплываць на сітуацыю.

Леў МАРГОЛІН, сябра палітсавета  
Аб’яднанай грамадзянскай партыі:

– Калі вы добра ведаеце, што зараз адбываецца ў краіне, то самі зможаце адказаць і на пытанне, 
што ў гэтых умовах можа зрабіць партыя, а што немагчыма.

Безумоўна, можна зрабіць заяву з патрабаваннем вызвалення палітвязняў, і мы такія завы робім 
ледзь не кожны тыдзень. У краіне, у якой фактычна не дзейнічаюць законы, больш нічога зрабіць 
нельга.

Сяргей ПАПКОЎ, намеснік старшыні партыі КХП–БНФ:
– Абмяркуем гэтае пытанне са сваімі сябрамі. Пакуль што яго не было ў парадку дня.

Апытанне праводзіў Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Внучка Станислава 
Шушкевича объявила 

голодовку…
Под зданием Еврокомиссии в Варшаве началась акция белорусских активисток.  

Внучка первого руководителя независимой Беларуси Станислава Шушкевича 
Станислава Глинник и Божена Шамович объявили бессрочную голодовку с 

требованием ввести жесткие экономические санкции против режима Лукашенко. 
Более того, белоруски требуют, чтобы Европа признала режим в Минске 

террористическим.

Активистки белорусской диаспоры 
поставили палатки, чтобы круглосуточ-
но находиться под зданием учрежде-
ния, собирают подписи под обращени-
ем к европейским политикам, стара-
ются максимально привлечь внимание 
жителей польской столицы к тому, что 
происходит на их родине.

– Расскажите: почему вы решились 
на такой довольно радикальный шаг? 
Что стало последней каплей?

Станислава Глинник: – Мы пони-
маем, что санкции должны были быть 
введены в полном объеме еще после 
жестоких событий в августе. Для нас 
абсолютно необъяснимо, почему после 
такого количества репрессий, поломан-
ных человеческих судеб, волны мигра-
ции Евросоюз продолжает вести биз-
нес с Беларусью и находится на втором 
месте среди партнеров режима после 
России.

Почему в той же Польше продаются 
калийные удобрения, произведенные на 
«Гродно Азоте» и «Беларуськалии»? Почему 
Orlen планирует подписать контракт с 
«Белорусской нефтяной компанией».

Примеров масса, это всё можно было 
остановить на государственном уровне, 
введя быстрые и решительные санкции.

Сейчас экономика Беларуси катится 
на дно, сегодня Европа может ввести 
резкие санкции, которые просто заду-
шат режим в короткие сроки, а мы нач-
нем восстанавливать нашу страну.

Божена Шамович: – Если говорить о 
том, почему решились именно на голо-
довку, то мы в воскресенье со Стасей при-
няли решение после того, как были задер-
жаны Роман Протасевич и его девушка.

Станислава Глинник: – Захвачены.
Божена Шамович: – Захвачены, 

именно так. Мы были в таком шоке. Это 
была какая-то последняя капля отчая-
ния. За последнюю неделю было «сту-
денческое дело», блокировка TUT.BY.

Станислава Глинник: – Смерть 
Витольда Ашурка.

Божена Шамович: – Да, смерть. Мы 
поняли, что это произошло всего лишь 
за одну неделю. Как будто весь мир 
про нас забыл и не хочет про это гово-
рить, никто не слышит крика Беларуси. 
Мы решили, что нужны более жесткие 
методы, и объявили голодовку. Думаю, 

что это сработало, потому что приехало 
очень много польских СМИ.

Станислава Глинник: – И не только 
польских.

Божена Шамович: – Мы стараемся 
делать всё, чтобы тема Беларуси была 
актуальной, чтобы люди помнили, что 
до сих пор в Беларуси есть политиче-
ские заключенные. Только официально 
их более 400 человек. Только офици-
ально! Более 10 человек погибли. И это 
только официально! Мы не знаем точ-
ных цифр жертв. Мы здесь, чтобы обра-
тить на это внимание, чтобы сделать 
тему Беларуси актуальной.

– Во многих странах диаспора 
выбирает местом для пикета посоль-
ство Беларуси. Почему вы выбрали 
именно здание Еврокомиссии?

Станислава Глинник: – От посоль-
ства Беларуси мы требуем только одно-
го: чтобы они покинули занимаемое 
здание. Мы понимаем, что в Европе 
работают европейские механизмы, 
депутаты и парламентарии слушают 
людей. Поэтому мы обращаемся к ним, 
знаем, что они нас услышат. В Польше 
нормальное демократическое общество, 
здесь политики для того, чтобы помо-
гать людям. Поэтому мы обращаемся к 
европарламентариям и выбрали форму 
голодовки, потому что она привлекает 
внимание, это очень радикальная фор-
ма. Хотим, чтобы тема Беларуси не ухо-
дила из СМИ.

– Расскажите, как реагируют жите-
ли Варшавы на ваш шаг? Подходят, 
интересуются? Высказывают ли под-
держку?

Станислава Глинник: – Очень мно-
го слов поддержки. Понятно, что есть и 
какие-то люди, которые не понимают, 
что мы тут делаем, но их, надо при-
знать, довольно мало.

Говорят, что Польша поделена по 
политическим взглядам: есть левые, 
есть правые, – но в вопросе Беларуси 
все сходятся в том, что этому режиму 
пора уходить.

Божена Шамович: – Некоторые 
люди приходят уже очень подготовлен-
ными.

Станислава Глинник: – Увидели по 
телевидению и приходят.

Божена Шамович: – Объявление 

голодовки сработало, СМИ заинтере-
совались темой Беларуси, и Варшава 
тоже. Поэтому приходят, обнимают, 
дарят книги, кричат на ломанном бело-
русском: «Жыве Беларусь!» И это пре-
красно, это нас приободряет и дает веру 
в то, что мы выиграем.

Станислава Глинник: – К нам 
вышел представитель Еврокомиссии. 
Он сказал, что уведомлен о том, что тут 
происходит, также знает о ситуации в 
Беларуси, будет стараться сделать всё, 
чтобы нам помочь.

– Вы представляете «Беларускi 
моладзевы хаб» – организацию, кото-
рая собирает подписи за введение 
санкций против режима Лукашенко, 
призывает белорусов в Польше уча-
ствовать в этом. Как реальные эконо-
мические санкции могут повлиять на 
режим?

Станислава Глинник: – Мы при-
зываем к тому, чтобы, во-первых, были 
наложены санкции на государственные 
предприятия. Это нефтеперерабатыва-
ющие предприятия – «Белнефтехим», 
«Нафтан», «Белорусская нефтя-
ная компания». Также удобрения 
– «Беларуськалий», «Гродно Азот». 
Также деревообрабатывающая про-
мышленность – мы внесли в наш спи-
сок «Пинскдрев». Насколько мы знаем, 
IKEA то ли планирует, то ли уже про-
изводит свою продукцию из белорус-
ского дерева. Их заводы находятся в 
Белостоке. Самое время это немножко 
приостановить.

– Многие отмечают, что диаспора 
за рубежом за последнее время стала 
очень серьезной силой. Что сегодня 
могут сделать белорусы, которые нахо-
дятся за пределами страны?

Божена Шамович: – В первую оче-
редь – говорить о Беларуси. Мы часто 
сталкиваемся с тем, что когда люди уез-
жают, то пытаются забыть о происходя-
щем, пытаются убежать от тех проблем, 
которые были дома. Это понятно, это 
защитная реакция. Однако важно гово-
рить и напоминать, что происходит в 
твоей стране. Очень важно объединять-
ся. Потому что, к сожалению, есть очень 
большая разрозненность среди бело-
русов за рубежом, даже перетягивание 
одеяла. Чтобы мы были общей силой, 
которая защищает людей, которые 
находятся в нашей стране, мы должны 
быть их голосом, бороться за них.

Станислава Глинник: – Белорусская 
диаспора сегодня обрела невиданную 
силу. Мало того, ведь у нас IT-страна, 
грамотные и образованные люди, кото-
рым никак не мешает протестовать то, 
что они находятся за границей.

За рубежом находятся многие коор-
динаторы протестных чатов, за грани-
цей находятся авторы проектов помо-
щи как внутри Беларуси, так и за ее 
пределами. Здесь мы можем закончить 
то, что начали делать белорусы.

ОТ РЕДАКЦИИ
Полагаем, это интервью вызовет 

широкий читательский резонанс. 
«Народная Воля» готова обнаро-
довать самые разные взгляды по 
острой теме.

Юлия Чернявская боится, что о ней забудут
Как известно, вдова основателя TUT.BY Юлия Чернявская находится под домашним арестом. 
Сегодня, 28 мая, ей должны предъявить обвинения. Последними новостями про свою маму 

поделилась вчера ее дочь Евгения.

СОЛИДАРНОСТЬ

«Самочувствие не очень – давление, – рассказала 
Женя в соцсетях. – Зато ест наконец еду! Спорт пока не 
получается...

Мама в основном читает беллетристику. Оказалось, 
неожиданно легко оказаться без мобильного телефона. 
Говорит, что живет как будто бы вместе с папой, в мыс-
лях говорит с ним постоянно.

Юридический нюанс: завтра истекает 10-дневный 

срок задержания. Это означает, что если завтра мама 
по-прежнему будет недоступна по всем каналам связи, 
ей предъявлено обвинение… Если обвинения не после-
дует, мама должна оказаться на свободе и жить обычной 
жизнью.

Очень переживает, что о ней забудут. Я уверяю, что 
такого не произойдет…»

Полина ПЛАТОНОВА.
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Валерый КАРБАЛЕВIЧ

Дзяржаўнае 
кіраванне па-беларуску
Гвалт, ператвораны ў культ

Белорусы покоряли 
Эверест. Под 

разными флагами…
На этой неделе стало известно: впервые белорусская женщина покорила 

высочайшую гору мира. Топ-менеджер Алла Касабуцкая поднялась на Эверест 
23 мая, а всего в горах провела больше месяца.

Украина на четыре месяца запретила импорт электроэнергии из России и Беларуси
СЛЫШАЛИ?

Украинская Национальная 
комиссия, которая занимает-
ся госрегулированием в сфе-
рах энергетики и коммуналь-
ных услуг (НКРЭКУ), запре-
тила импорт электроэнергии из 
России и Беларуси. Ограничение 
будет действовать до 1 октября, 
написал в телеграм-канале депу-
тат Верховной Рады Алексей 
Гончаренко.

Парламентарий отметил, что 
выступал за «бессрочный запрет 
или хотя бы до конца этого года». 
Он аргументировал такое пред-
ложение «агрессией со стороны 
РФ» и «последними событиями в 
Беларуси». Но, несмотря на это, 
пока решение принято только на 
четыре месяца.

Запретить поставку электро-
энергии из России и Беларуси 18 
мая попросил министр энергети-
ки Украины Герман Галущенко. 
Он направил письмо в НКРЭКУ, в 
котором пояснил, что использова-
ние этого электричества «проти-
воречит стратегическим целям 
Украины в сфере энергетики и 
потенциально угрожает безопас-
ности».

Еще одна причина, на кото-
рую указал Галущенко, – син-
хронизации Объединенной энер-
гетической системы Украины с 
ENTSO-E (Европейское сообще-
ство операторов магистральных 
сетей в области электроэнергети-
ки). В 2019 году Алексей Гончарук, 
занимавший на тот момент пост 

премьер-министра страны, уже 
заявлял об этом. Он говорил, что 
отказ от российской и белорус-
ской электроэнергии – основное 
условие для того, чтобы к 2023 
году украинская энергосистема 
присоединилась к европейской 
сети. Александр Новак, который 
был тогда главой Минэнерго РФ, 
назвал отказ Киева от электро-
энергии из России «не очень кон-
структивным».

В апреле 2020 года Украина 
прекращала поставки электроэ-
нергии из России и Беларуси. Но 
в декабре это ограничение отме-
нили. После этого импорт бело-
русской электроэнергии возоб-
новили в январе, российской – в 
феврале.

У вядомым фільме часоў гарбачоўскай перабу-
довы «Пакаянне» аднаго з герояў, ахвяру сталінскіх 
рэпрэсій, абвінавацілі ў змове з мэтай пракапаць 
тунэль «ад Бамбея да Лондана». Гэтая кіношная 
метафара павінна была паказаць увесь абсурд тых 
часоў. Хоць тагачаснае жыццё давала шмат рэаль-
ных падобных прыкладаў. Калі, напрыклад, чалавека 
прызнавалі шпіёнам адразу некалькіх замежных раз-
ведак, іншы раз да дзясятка.

І мала хто думаў, што тыя часы прававога абсур-
ду вернуцца ў сучаснай Беларусі. Пра кур’ёзныя 
абвінавачванні апошніх месяцаў можна напісаць 
цэлую кнігу. Возьмем толькі апошнія выпадкі. 
Людзей судзілі за шкарпэткі не таго колеру, за 
«няправільную» песню, за тое, што сабраліся ў 
саўне ў Жодзіне. Пэўна, нашы нашчадкі з такім жа 
здзіўленнем будуць успамінаць пра сённяшнюю бела-
рускую кафкіянскую рэальнасць, як мы пра 1937 год.

Яшчэ адна аналогія с тымі часамі – гэта стаўленне 
да палітвязняў. Ім створаны значна горшыя, часта 
невыносныя ўмовы ўтрымання, чым зладзеям, бан-
дытам, гвалтаўнікам. У сталінскім ГУЛАГу таксама 
крымінальнікі мелі значныя льготы ў параўнанні з 
«палітычнымі». Больш за тое, была прапанавана цэлая 
канцэпцыя, што крымінальнікі – гэта «сацыяльна 
блізкія», бо яны рабоча-сялянскага паходжання, таму, 
адрозна ад «ворагаў народа», могуць «перакавацца».

І сённяшняя рыторыка дзяржаўных медыя нагад-
вае рэзалюцыі мітынгаў 1937 года.

Для ўсіх стала нечаканасцю, як краіна ў цэнтры 
Еўропы ў ХХІ стагоддзі можа хутка і раптоўна праваліцца 

ў амаль стогадовую даўніну. Трэба было здарыцца падзе-
ям мінулага года, каб змыць з вобразу рэжыму ўсю вонка-
вую рэспектабельнасць, агаліць існасць.

Пазбаўленне званняў 86 былых вайскоўцаў – так-
сама важны сімвалічны знак, які адлюстроўвае эва-
люцыю беларускай улады. Гэта не толькі помста 
сілавікам у адстаўцы, але і папярэджанне, запужван-
не дзейных. Пры гэтым заўважце: рэжым прывязвае 
да сябе сілавікоў не дадатковымі стымуламі (для 
гэтага няма рэсурсаў), а толькі страхам пакарання.

Гвалт як дадатковы чыннік у дзейнасці любой 
дзяржавы ў Беларусі зрабіўся не проста асноўным, 
а фактычна адзіным інструментам палітыкі, 
дзяржаўнага кіравання. Прычым улады гэтага не 
саромеюцца, не хаваюць, не апраўдваюцца, а робяць 
дэманстратыўна, напаказ, з задавальненнем. Чысты 
гвалт, без усялякіх прымешкаў. Гэта тое, што, напры-
клад, робяць з палітычнымі зняволенымі.

У былыя эпохі пакаранне злачынцаў адбывалася 
на плошчах. Каб запужаць іншых, навучыць люд-
зей жыць па правілах, законах. Дык вось, здаецца, 
у сённяшняй Беларусі гвалт у нейкім сэнсе перастаў 
выконваць нейкую рацыянальную ролю (напрыклад, 
каб прадухіліць новыя пратэсты), а ператварыўся 
ў культ, рытуал, ён стаў ідэалагічным падмуркам, 
асноўным элементам дзяржаўнай дактрыны, нейкай 
новай рэлігіяй. Хто сумняваецца – паглядзіце, як 
ацэньваюць апанентаў дзяржаўныя СМІ. Беларусь 
стала нейкім палігонам для вяртання старых 
тэхналогій мінулых вякоў.

(“Радыё Свабода”)

«Пилотам следовало включить 
сигнал бедствия...»

Пилот «Аэрофлота» Андрей Литвинов подробно описал в Twitter ход своих 
действий, если бы он оказался на месте экипажа Ryanair:

АВТОРИТЕТНОЕ МНЕНИЕ

– В свете последних событий, мне задают вопрос, что 
бы сделал я на месте командира, которого «минируют», а 
потом перехватывает истребитель.

Отвечаю:
1.Занимаюсь спасением самолета и пассажиров.
2.Принимаю решение на посадку на ближайшем аэро-

дроме, а это Вильнюс.
3.Сообщаю о своем решении диспетчеру.
4.Если меня принуждают к иным действиям, включаю 

сигнал бедствия, докладываю на аварийной частоте о 
нападении на воздушное судно.

5.Настаиваю на посадке на том аэродроме, на который 
было принято решение, исходя из воздушной обстановки, 
метеопрогноза, годности аэродрома, минимума и т.д.

6.Если возникает реальная угроза, то следую за истре-
бителем, но на земле требую консула и СМИ.

7.Отказываюсь от дальнейшего выполнения задания в 
связи со стрессовой ситуацией и еду в гостиницу.

«Я никогда не могла подумать, 
что мой Эверест станет Эверестом 
многих, знакомых и незнакомых мне, 
людей! – написала Алла в соцсети. – 
Сколько слов поддержки, восхищения, 
заботы, переживания, вдохновения, 
мотивации, любви, трепета!.. Всё 
это настолько окрыляет, придает 
сил, энергии, что, заползая на третью 
в связке лестницу, я улыбаюсь!»

Кстати, на изображении в 
Instagram в ее сумке виден бело-крас-
но-белый флаг, который она устано-
вила на самой высокой точке мира.

Также на вершину горы подня-
ли государственный флаг Беларуси. 
Вместо белоруса Вадима Фролова, 
который не смог подняться на 
Эверест из-за коронавируса, это сде-
лали россиянин Георгий Шулепов и 
Эдуард Кубатов из Кыргызстана (на 
фото снизу).

Сообщалось, что Фролов хотел 
посвятить свое восхождение 
75-летию Победы. Это совместный 
проект Белорусской федерации аль-
пинистов и Федерации профсоюзов 
Беларуси. Экспедиция планиро-
валась еще в прошлом году, но ее 
отменили из-за пандемии.

Известно, что ранее Вадим 
Фролов вместе с друзьями из бай-
керского клуба Iron Birds объехал 
города-герои бывшего Союза, где 
брал горсти земли. Потом эти горсти 
он привез на Курган Славы. Там же 
альпинист получил копию Знамени 
Победы для подъема на Эверест.

Кстати, мотоклуб Iron Birds – 
своего рода элитный российско-
белорусский клуб. Говорят, идейны-
ми вдохновителями движения стали 

сын бывшего генпрокурора России 
Артем Чайка и Виктор Лукашенко, 
который сейчас возглавляет НОК 
Беларуси. Юридический адрес 
клуба, кстати, зарегистрирован в 
Московской области.

– Наша организация на самом 
деле сотрудничает с Федерацией 
профсоюзов Беларуси, – расска-
зал «Народной Воле» председатель 
Белорусской федерации альпиниз-
ма Александр Годлевский. – И 
это сотрудничество продолжается 
уже 25 лет. Почему? Дело в том, 
что спортклуб Федерации профсо-
юзов объединил все добровольные 
спортивные общества, которые раз-
вивали альпинизм, – «Красное зна-
мя», «Буревестник», «Урожай» и так 
далее.

В нашем сотрудничестве не сто-
ит искать никакой политической 
подоплеки, политические момен-
ты здесь совершенно ни при чем. 
Поэтому восхождение на Эверест 
готовили еще в прошлом году не 
как политическую акцию, а как дань 
памяти тем, кто победил в Великой 
Отечественной войне.

Мы хотели, чтобы в этой между-
народной экспедиции участвовала 
сильная команда Беларуси, и такая 
команда у нас есть. Но нет денег. 

Люди есть, а средств нет, чтобы 
обеспечивать такое дорогостоящее 
мероприятие.

– Сколько денег нужно на такую 
экспедицию?

– Для нашей федерации это 
неподъемные суммы. Например, 
девочки, которые поднимались на 
Эверест с украинской командой, 
обнародовали свои расходы – около 
60 тысяч долларов на одного человека.

Один пермит (разрешение на 
восхождение) стоит более 10 тысяч 
долларов. А если пользоваться услу-
гами Александра Абрамова, руково-
дителя клуба «7 вершин», то придет-
ся вообще заплатить около 70 тысяч 
долларов.

– Кто спонсировал подъем на 
Эверест Вадима Фролова?

– Помогли российские спонсоры.
– На Эверест поднялась и пер-

вая белорусская женщина – Алла 
Касабуцкая…

– Мы ее поздравляем, это, 
безусловно, большое дости-
жение. По моей информа-
ции, к этой экспедиции 
Алла готовилась несколько 
лет с украинскими альпини-
стами. Она в наших альпи-
нистских мероприятиях не 
участвовала.

– Вадим Фролов не под-
нялся на вершину из-за 
коронавируса?

– Да, в базовом лагере 
была повальная эпидемия. 

Несколько альпинистов переболели 
и умерли, организм не вынес физи-
ческих нагрузок. А в экспедиции, 
в которой был Вадим, заразились 
коронавирусом почти все шерпы 
(проводники – жители Восточного 
Непала. – Авт.) и 7 из 12 восходи-
телей. Среди них оказался и Вадим 
Фролов. Его вертолетом эвакуиро-
вали в госпиталь, поэтому мечта о 
Эвересте так и осталась мечтой.

– Расскажите более подробно о 
Вадиме Фролове…

– Родом из Гродно. Член нашей 
федерации, первый и пока един-
ственный белорусский альпинист, 
кто в Антарктиде поднялся на пик 
массива Винсон.

В 2019 году был в составе 
нашей команды, когда мы достави-
ли огонь Европейских игр на гору 
Монблан. Вадим дважды побывал 
на Эльбрусе, поднялся на высшую 
точку Океании… Одним словом, 
опыта ему не занимать.

А в обычной жизни Вадим 
Фролов – основатель и генераль-
ный директор российской компа-
нии «Векпром», которая находится 
в Подмосковье. Это и дало возмож-
ность найти деньги на экспедицию.

Алесь СИВЫЙ.



C В Е Т  I  М Ы44
НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

ТАМ, У НИХ

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

http://www.nv-online.info

28 ÌÀß 2021 ã.

Сценарий третьей мировой войны?

Ученые оценили риск космической войны  
между Россией, США и Китаем

ПРОГНОЗ

Профессор учебной программы 
по вопросам мира, войны и обороны 
Университета Северной Каролины Марк 
Губруд считает, что создание космиче-
ских войск ведущими мировыми дер-
жавами наряду с возникновением тер-
мина «война в космосе» говорит о том, 
что подобие войны в космосе происхо-
дит уже сейчас. Он напомнил о случаях 
глушения спутниковой связи, лазерного 
ослепления спутников для фотосъемки и 
зондирования систем на предмет их воз-
можного взлома.

Губруд уверен: если подобные вмеша-
тельства будут продолжаться, а стороны 
станут развивать свои навыки, усиления 
напряженности не избежать.

«Риск резкой эскалации становится 
серьезной угрозой для ядерной стабиль-
ности, поскольку основными противобор-
ствующими державами почти наверняка 

будут США, Россия и Китай», – заявил он, 
подчеркнув, что конфликт вряд ли прои-

зойдет, поскольку стороны понимают опас-
ность его последствий.

В свою очередь доцент кафедры стра-
тегии и безопасности Школы перспек-
тивных исследований авиации и космо-
навтики ВВС США Венди Уитман Кобб 
заявила, что не верит в неизбежность 
конфликта, поскольку о космической 
войне аналитики заговорили еще в 1960-
х годах. Она отметила, что нападение 
одной страны на чужой спутник явля-
ется беспроигрышным вариантом для 
заинтересованных сторон.

«Чтобы вывести из строя спутник, 
через который проходят финансовые 
транзакции и ключевые коммуникации, 
достаточно одного фрагмента космиче-
ского мусора. Неисправный спутник может 
привести к тяжелым экономическим 
последствиям не только в одной стране», 
– добавила она.

Профессор по вопросам национальной 
безопасности в Военно-морском коллед-

же в США Джоан Джонсон-Фриз отме-
тила: сейчас всё чаще ведутся разговоры 
о том, что космос превращается в пло-
щадку выяснения международных отно-
шений, поэтому некоторые круги считают, 
что США не должны отставать в вопросах 
космического вооружения.

«Я считаю, что без использования «кос-
мической дипломатии» существует явная 
опасность того, что пророчество о войне 
исполнится», – подытожила она, подчер-
кнув, что хотела бы, чтобы администрация 
Джо Байдена предприняла серьезные уси-
лия в области «космической дипломатии», 
особенно в направлении мер транспарент-
ности и укрепления доверия.

Ранее в России объяснили рост косми-
ческий активности в текущем году тенден-
цией создавать орбитальные группировки 
по несколько сотен спутников.

(Lenta.ru)

В ходе третьей мировой войны 
будут происходить столкновения 
секретных армий. Мир обойдет-
ся без боев с участием танков и 
артиллерии. Об этом в материа-
ле для газеты Handelsblatt заявил 
бывший премьер-министр немец-
кой федеральной земли Баден-
Вюртемберг, экс-еврокомиссар по 
вопросам цифровой экономики 
Гюнтер Эттингер.

Он припомнил, что в течение 
предыдущих нескольких лет в 
мире произошло несколько круп-
ных кибератак. В 2015 году хакеры 
взломали компьютер канцлера ФРГ 
Ангелы Меркель. Кроме того, про-
исходили атаки на систему здра-
воохранения Ирландии, компании 
Colonial Pipeline и Solarwinds в 
США, а также на госструктуры в 
Америке и Германии. Как счита-
ет Эттингер, за всем этим могут 

стоять хакеры и разведчики из 
России.

По его словам, относительно тре-
тьей мировой войны одно можно 

сказать точно: она будет происхо-
дить в киберпространстве. Также 
бывший премьер составил собствен-
ный перечень крупнейших кибер-

сил планеты. В него вошли Россия, 
США, Китай, Израиль и Иран.

Германии нужно сконцентри-
роваться на киберзащите, так как 
страна значительно отстала от кон-
курентов. «Евросоюз же выделил на 
защиту в киберпространстве всего 
полтора миллиарда евро на период 
с 2021-го по 2027 год, что состав-
ляет 230 миллионов евро в год на 
27 стран-членов, или меньше деся-
ти миллионов евро на одно государ-
ство», – написал Эттингер и доба-
вил, что киберсилы России и Китая 
уже либо дрожат от страха, либо 
надрывают животы от хохота.

Ранее читатели французской 
газеты Le Figaro высказались на 
тему вступления Украины в НАТО 
и Евросоюз. Они считают, что это 
может обострить международные 
отношения, а в конечном итоге 
привести к третьей мировой войне.

В бундестаге заявили о возможной 
причастности России к инциденту  

в минском аэропорту
Россия может быть причастна к посад-

ке в минском аэропорту самолета Ryanair, 
в результате которой был задержан осно-
ватель признанного впоследствии экстре-
мистским Telegram-канала NEXTA Роман 
Протасевич. Об этом в разговоре с журна-
листами заявил глава комитета бундестага 
по внешней политике Норберт Реттген, не 

приведя при этом каких-либо аргументов.
Стоит по меньшей мере исходить из того, 

что государственный угон самолета проис-
ходил с согласия Кремля, если даже не при 
оперативной поддержке со стороны России, 
считает Реттген.

Глава комитета бундестага также заме-
тил, что белорусский президент Александр 

Лукашенко не смог бы так долго находить-
ся у власти без поддержки со стороны 
Москвы. Реттген призвал ввести против 
Республики Беларусь новые ограничи-
тельные меры. В частности, предлагаемые 
санкции должны коснуться государствен-
ных предприятий, военных, структур без-
опасности.

Госсекретарь США обсудил «Северный  
поток – 2» с главой МИД Германии

На днях Госсекретарь США 
Энтони Блинкен и глава МИД 
Германии Хайко Маас обсудили 
вопрос, связанный с «Северным 
потоком – 2».

Подробности разговора не огла-
шены. В релизе сказано только, что 
Вашингтон выразил обеспокоен-
ность по поводу этого проекта.

«Северный поток – 2» предпо-
лагает строительство двух ниток 
газопровода общей мощностью 
55 миллиардов кубометров газа 
в год от побережья России через 
Балтийское море до Германии.

Против проекта активно 

выступают США, продвигающие 
в ЕС свой сжиженный природный 
газ, а также Украина и несколько 
европейских стран. Соединенные 
Штаты в декабре 2019 года вве-
ли санкции, в результате чего 
швейцарская Allseas вынужде-
на была остановить прокладку. 
Она продолжилась спустя год – в 
декабре 2020-го силами уже рос-
сийского судна-трубоукладчи-
ка «Фортуна», а 27 апреля теку-
щего года к нему присоединил-
ся «Академик Черский». Сейчас 
строительство вышло на финаль-
ную стадию.

Ущерб для экономики Германии  
от COVID-19 оценили в 300 миллиардов евро

Кризис, вызванный пандемией коронавируса, 
обошелся экономике Германии в 300 миллиардов 
евро. Такую оценку дал Институт немецкой эко-
номики в Кельне, передает издание Welt. 

По словам главы института Михаэля 
Хютера, на компенсацию убытков уйдут годы.

«Темпы вакцинации растут, это немало-
важный сигнал для экономики. Но мы не должны 
питать иллюзий, будто кризис больше не оста-

вит никаких следов. Не будь коронавируса, эко-
номика бы значительно выросла», – считает он.

Как заявил ранее заместитель министра ино-
странных дел России Сергей Вершинин, поте-
ри мировой экономики от пандемии COVID-19 
составили более трех с половиной триллионов 
долларов – это вдвое превышает ущерб, нане-
сенный кризисом 2008 года.

По мнению Вершинина, всё это стало серьез-

ной проверкой на прочность как национальных 
экономик, так и международных институтов.

По последним данным ВОЗ, во всем мире 
насчитывается почти 169 миллионов случа-
ев COVID-19, почти три с половиной миллиона 
пациентов спасти не удалось. В Германии, по 
подсчетам Института Роберта Коха, за время пан-
демии заразились коронавирусом более 3,6 мил-
лиона, 88 тысяч  из них умерли.

В России начались испытания  
нового оружия

Испытания макетов новейшей 
высокоточной авиационной ракеты 
«Монолит» начал научно-производ-
ственный концерн «Техмаш» (входит 
в структуру Ростеха). Об этом зая-
вил исполнительный директор пред-
приятия Александр Кочкин.

«Разработка ракеты «Монолит» 
ведется в инициативном порядке. В 
настоящее время проводится эскиз-
но-техническое проектирование 
и стендовые испытания макетов 
с целью уточнения основных кон-
структивных и технических харак-
теристик», – рассказал Кочкин РИА 
«Новости».

По его словам, в случае положи-
тельных результатов с государствен-
ным заказчиком будет обсуждаться 
вопрос о постановке опытно-кон-
структорской работы, сроков ее про-
ведения и источниках финансирова-
ния. При этом еще рано говорить о 
сроках государственных испытаний 
«Монолита», заключил Кочкин.

Авиационную ракету «Монолит» 
разрабатывали несколько лет. Она 
относится к классу высокоточно-
го управляемого оружия. Также в 
России началось серийное производ-
ство роботов, которые могут вести 
бой самостоятельно.

Сколько длится «долгий иммунитет» 
после легкой формы COVID-19?

Ученые Медицинской шко-
лы Вашингтонского университета 
в Сент-Луисе доказали, что после 
мягкой формы COVID-19 остаются 
иммунные клетки, которые могут 
вырабатывать антитела против 
коронавируса в течение всей жизни. 
Такая долговременная защита делает 
вероятность повторного заражения 
очень низкой. Результаты научной 
работы опубликованы в журнале 
Nature.

В исследовании приняли участие 
77 человек, которые сдавали кровь на 
протяжении трехмесячных интерва-
лов спустя месяц после заражения. 
У большинства добровольцев были 
легкие случаи СOVID-19, и только 
шестеро были госпитализированы. 
Образцы костного мозга были взя-
ты у 19 пациентов через 7–8 меся-
цев после заражения. Через четыре 
месяца пятеро из них сдали второй 
образец костного мозга.

Как и ожидалось, уровень анти-
тел к COVID-19 в крови участников 

исследования быстро упал в первые 
несколько месяцев после заражения, 
а затем выровнялся. Хотя в СМИ 
появлялась информация о том, что 
количество антител снижается после 
инфекции, последнее не связано с 
более слабым иммунитетом, так как 
остаются клетки, способные выра-
батывать антитела к SARS-CoV-2. 
Ученые обнаружили, что эти клет-
ки, называемые плазматическими, 
присутствуют в крови людей через 
11 месяцев после заражения. Клетки 
мигрируют в костный мозг, где 
постоянно выделяют в кровь анти-
тела, обеспечивая защиту против 
нового заражения.

Исследователи предположили, 
что люди, которые перенесли бес-
симптомный COVID-19, также могут 
иметь долговременный иммунитет. 
Однако еще предстоит исследовать, 
могут ли те, кто страдал от более 
тяжелых симптомов, быть защище-
ны от повторного заражения коро-
навирусом.

ВЗГЛЯД СО СТОРОНЫ

Владимир МИЛОВ,
бывший заместитель министра энергетики России:

«Экономика 
Беларуси –  

это на самом деле 
такой убыточный 

колхоз…»
Вопрос: – Что сейчас происходит с экономикой Беларуси?
Ответ: – Ничего хорошего. Денег нет. Что такое экономика 

Беларуси? Это на самом деле такой убыточный колхоз, который под-
держивается в основном только доходами от нескольких очень лик-
видных экспортных предприятий: «Беларуськалий», «Нафтан». Вы 
все их знаете. И этого, конечно, недостаточно, то есть ⅔ предприятий 
либо низкорентабельные, либо убыточные. Всё, что контролируется 
государством, требует огромных субсидий, и источников роста нет, то 
есть внешние инвестиции на нуле, особенно после политического кри-
зиса вообще никто не придет, есть только отток. Отток людей, отток 
вкладов и всё такое прочее. Была надежда, что Россия спасет. Россия 
не хочет спасать пока.
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В мире немного стран, в которых коли-
чество экспатов – наемных работников из 
других стран – в разы превышает мест-
ное население. Одна из таких – жаркий 
Катар, признанный самым состоятельным 
государством планеты в 2019 году. Катару 
выгодно привлекать экспатов, чтобы под-
держивать одну из самых конкурентоспо-
собных экономик мира. Таким работником 
стала и я.

Зарплата в разы превосходит отече-
ственную, работодатель платит за жилье и 
транспорт, покупает авиабилеты и печется 
обо всех документах. Доход не облагается 
налогом. Хитрость в том, что сюда сложно 
попасть, а попав – также непросто привы-
кнуть. В моей компании многие прорабо-
тали год-два и уехали. Дело и в культуре, и 
в нравах, и в рабочем стрессе – но тут как 
повезет.

Я почти ничего не знала о Катаре до 
переезда, поэтому часть происходящего 
оказалась сюрпризом. С другой стороны, 
я такой человек, что если знаю все кош-
мары заранее, то мне будет еще труднее 
решиться. А в самом процессе сложности 
уже и не кажутся таковыми. До получения 
катарского контракта я несколько месяцев 
работала в либеральном Дубае и думала, 
что от Катара стоит ожидать подобного. 
Всё оказалось иначе.

Климат, устройство, получение 
гражданства

Катар – крошечное государство 
Персидского залива, граничащее с 
Саудовской Аравией. В одной из богатей-
ших стран мира живет всего 2,8 милли-
она человек на площади в четыре раза 
меньше Московской области (11.571 кв.км). 
Столица абсолютной монархии – Доха.

В отличие от соседнего Дубая Доха не 
привлекает больших потоков туристов. 
Здесь нет мировых достопримечатель-
ностей, природных чудес или популяр-
ных курортов. Большинство иностранцев 
открывает для себя эту страну во время 
долгих пересадок в стыковочном аэропор-
ту. Мир заговорил о Катаре после при-
суждения ей статуса хозяйки чемпионата 
мира по футболу 2022 года и вследствие 
регионального скандала четырехлетней 
давности.

В июне 2017-го ряд арабских государств 
во главе с Саудовской Аравией объявили 
блокаду Катару по политическим причинам. 
Спустя месяц в страну приехала я. Забила 
на прогнозы о возможной войне, упаковала 
кое-какие продукты и отправилась на раз-
ведывание богатого нефтяного оазиса.

Портовый городок стал мегаполи-
сом благодаря открытым в 1940-х годах 
газовым и нефтяным месторождениям. 
За какие-то тридцать л ет бедный Катар 
стал страной с одним из самых высоких 
уровней доходов населения. Доха превра-
тилась в долину небоскребов, а недавние 
рыбаки и торговцы жемчугом купили 
себе «Феррари». Малочисленное местное 
население, разумеется, не смогло бы пере-
строить целую страну, а поэтому в Катар 
прибыли десятки тысяч экспатов, готовых 
удовлетворить любые нужды неприлично 
разбогатевших арабов.

Катар настолько мал, что все города в 8 
муниципалитетах вокруг столицы можно 
считать пригородом. До каждого из них 
ехать от 20 минут до часа максимум. В 
рамках развития инфраструктуры часть 
стадионов для ЧМ по футболу построе-
на именно там. Но фактически почти все 
живут в Дохе.

Гражданство здесь получить почти 
невозможно. «Почти» означает особое рас-
поряжение эмира страны. А поэтому каж-
дый экспат в один прекрасный день уезжа-
ет домой (или депортируется) с набухшим 
кошельком. Приятные зарплаты немного 

улучшают ощущения от местных реалий, 
но это не всегда.

Климат в Катаре колеблется между +50 
летом и около +20 зимой. Самый при-
ятный сезон длится с октября по март. 
В остальное время у вас вскипают белки 
в глазницах, а зимой после порывистых 
ветров пустыни песок сыплется даже из 
младенцев. Большую часть года нельзя 
проветрить квартиру, кондиционер рабо-
тает круглые сутки, а по утрам иногда 
больно открывать глаза – слишком сухой 
воздух.

Столица: любовь к неоправданной 
роскоши

По запросу «Доха» Гугл выдаст целый 
ряд живописных фотографий. Вид отлич-
ный, но не обольщайтесь. Это парад-
ная часть, которой иллюстрируют каж-
дую новость о Катаре, продавая путевки 
туристам.

Россыпь стандартных домов-коро-
бок песчаного цвета иногда перебивается 

небольшим кусочком офисных зданий не 
менее скучного дизайна, переходя в ред-
кие, но эффектные участки с небоскреба-
ми, торговыми центрами и прочей кра-
сотой. «Доха – это как Дубай двадцать 
лет назад», – говорят те, кто жил в обоих 
городах.

Расстояния между важными точками 
города слишком велики для прогулок. Зато 
такси в три раза дешевле, чем в Дубае, 
чем я и пользуюсь. В Дохе очень не хва-
тает подземных и наземных переходов. 
Например, чтобы просто перейти дорогу, 
нужно делать приличный крюк в поисках 
«зебры», а если занесло в район развязки, 
то до перехода идти километр-два по жаре 
и пыли. Проще вызвать такси.

Большая часть города абсолютно не 
приспособлена для пешеходов. Частая кар-
тина между районами: идеальный асфальт 
дороги, параллельно ему просто песок и 
пыль, ноль тротуаров – ходи как хочешь. 
Или максимум один метр дорожки между 
входами в магазины и проезжей частью, и 
всё заставлено машинами.

Невозможно представить, как по 
большинству улиц проехать с коляской 
или даже погулять с детьми. Улицы в 
спальных районах постоянно находят-
ся на ремонте, причем стройка толком 
не огорожена. Я всё время натыкалась 
на перекопанные тротуары, рвы для 
труб и огороженные пешеходные зоны. 
Приходилось делать большой крюк пря-
мо по проезжей части.

Транспорт в Дохе становится удобнее. 
В 2019 году открылось метро с 13 станци-
ями, расширилась сеть автобусов и упро-
стилось их использование. Если три года 
назад ради проездной карты нужно было 
ехать в офис транспортной компании, то 
теперь карта продается во всех торговых 
центрах и крупных супермаркетах.

Тяга к роскоши и показному богатству 
– настоящий бич местной культуры. Всё 
должно быть блестящим, пятизвездочным 
и дутым, ну или как минимум поставить 
какой-то рекорд. В Катаре очень любят 
слово «самый» – и много в него инвестиру-
ют: если аэропорт, то самый лучший, если 

связь 5G – то опробовать первыми, если 
государственный флаг – то самый огром-
ный в мире... Список можно продолжать 
очень долго.

Глядя на гигантские полупустые мол-
лы, просторнейшее метро и множество 
эффектных стадионов всего на три милли-
она жителей, невольно думаешь: а как это 
всё окупается? Моллы такие большие, что 
внутри есть бесплатные машины, кото-
рые развозят посетителей. В некоторых 
стоят специальные носильщики, которым 
можно оставить пакеты – чтобы ничто не 
отвлекало от шопинга.

Кроме носильщиков покупками катар-
ских семей занимается минимум одна 
домработница и минимум одна няня. Не 
все из них обладают сказочным богатством 
– зависит от семьи. Но всем им предостав-
ляется ряд льгот, включая оплату медицин-
ских услуг, безусловные гранты для учебы 
в университете, выгодные займы, более 
высокие зарплаты по сравнению с экспата-
ми. Я не нашла подтверждения в сети, но 
знакомый катарец говорил, что государ-
ство также выдает некоторую сумму при 
рождении и собственность на земельный 
участок.

О нравах: запрет на пья нство, 
секс и шортики

Даже не задумываешься о простых 
свободах, пока их не отберут. Выйти в 
магазин в топике, наслаждаться квасом 
в парке или съехаться с партнером – 
всё это запрещено. В Катаре действуют 
лимиты на алкогольный оборот, запрет 
на ввоз продуктов из свинины, правила 
поведения и дресс-код. А еще есть раз-
деление на мужскую и женскую зоны 
в государственных учреждениях и всех 
больницах. Зоны нестрогие – их можно 
пересекать, вас не бросятся выгонять за 
сидение не на той лавочке, но всё же 
большинство следует правилам.

Дресс-код
Если сравнивать с ближайшими сосе-

дями, то Катар намного либеральнее 
Саудовской Аравии, но строже ОАЭ. Во 
всех трех странах ислам определяет законы 
и образ жизни, но трактуется с разной сте-
пенью суровости. Например, в Саудовской 
Аравии женщины обязаны носить абайю, 
а в ОАЭ допустима любая непрозрачная 
одежда, покрывающая колени и плечи. На 
деле в том же Дубае одеваются как угодно: 
хоть шорты, хоть мини.

Катар занял полуконсервативную пози-
цию. Катарские женщины покрывают 
голову и носят черные абайи, а для экс-
патов и местных мужчин требуется лишь 
закрывать плечи и носить необлегающую 
одежду до колена. На общественных пля-
жах нельзя появляться в бикини или плав-
ках. Позволяются лишь полностью закры-
тые мусульманские купальники. Но выход 
есть – на частные пляжи отелей эти прави-
ла не действуют.

(Продолжение на 6-й стр.)

Как я провела три года 
в консервативном 

мусульманском Катаре
О нравах, жизни и зарплате в одном из самых богатых государств мира

Знаки пешеходных переходов тоже 
соблюдают арабский дресс-код.

Катар находится на этом маленьком полуострове на границе с Саудовской Аравией 
и всего в часе полёта из Дубая.

Так выглядела столица Катара 
Доха еще в 1970-80-е годы.

Сегодня нефтегазовые деньги 
многое изменили.
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(Продолжение на 6-й стр.)
На входе во все супермаркеты и торго-

вые центры висят плакаты, которые просят 
одеваться скромно и не проявлять чувства 
на публике.

А затем наступает ночь. Правила поведе-
ния и дресс-кода «засыпают». Просыпается 
«мафия»: открываются бары и клубы, где 
мелькают голые плечи и короткие юбки, а 
тесный контакт осуждается гораздо мень-
ше. И всё равно катарским клубам далеко 
до разнузданности российских и европей-
ских. Охранники бдят за порывами стра-
сти, а в хлам тут лучше не напиваться:  за 
появление на улице в откровенно пьяном 
виде могут посадить на полгода. Кстати, 
все клубы закрываются в 2 часа ночи.

Я и сама не полностью следовала дресс-
коду: то разрез на юбке чуть выше колена, 
то декольте. На такие детали полиция не 
смотрит. Лишь однажды меня не пусти-
ли в боулинг из-за майки с открытыми 
плечами. Пришлось пойти в магазин и 
купить другую. Сильно придраться могут 
только в госучреждениях и корпорациях. 
Например, в моем офисе было категори-
чески нельзя появляться с распущенными 
волосами или в обтягивающих брюках. 
Только свободный крой.

Секс вне закона
Законы Катара запрещают отноше-

ния со своим полом, а за секс вне брака 
можно сесть в тюрьму. За этот просту-
пок мусульмане подвергаются публичной 
порке или смертной казни в случае изме-
ны. Жертв, заявивших об изнасиловании, 
самих же и наказывают за секс вне закона. 
Беременность вне брака так же является 
преступлением.

Катар – одно из худших мест в мире, где 
можно стать жертвой секс-преступления. 
В полицию, пожалуй, идти не стоит. 
Местные медиа молчат, но рассказы о 
насилии над рабочей силой, особенно низ-
коквалифицированной, можно встретить 
в иностранных СМИ. Аналогичные случаи 
происходят и в соседних странах Востока, 
где также преследуют за внебрачный секс.

Эти законы дают пространство для 
манипуляций. В теории любой экспат не 
в браке может легко стать мишенью своих 
врагов. Один звонок – и полиция вламы-
вается в твой номер отеля в поисках голых 
активностей без кольца на пальце. Опять 
же СМИ не публикуют никаких новостей 
криминала, а ведомства не дают открытой 
статистики, поэтому примеров у меня нет.

«Они заходят пощупать стринги», 
или Проблемы демографии

Из-за преобладания мужского населе-
ния девушки становятся объектами повы-
шенного внимания: строители, которые и 
составляют то большинство мужской доли 
населения, откровенно глазеют на пред-
ставительниц женского пола, парни, в том 
числе арабы, иногда преследуют девушек, 
идущих по обочине, на машинах и суют 
визитки в супермаркетах.

Подозреваю, что для некоторых людей я 
стала чуть ли не первой блондинкой, кото-
рую они увидели вживую. Чем проще район 
– тем больше внимания. А живу я в доволь-
но простой части Дохи. Три года назад после 
приезда меня снимали на фото, видео, пару 
раз за мной ходили в супермаркете букваль-
но по пятам, однажды «провожали» до дома, 
о чем я сообщила охране здания. Сейчас с 
увеличением количества европейцев в этом 
районе такие выходки стали реже. Хотя лип-
кие взгляды ловлю постоянно.

Осталась еще одна проблема. Рядом с 
моим домом стоит скромный торговый 
центр, набитый дешевым китайским и 
индийским тряпьем, подделками техни-
ки, косметикой и разной мелочовкой. На 
втором этаже за носочными стеллажами 

притулился маленький отдел с женским 
бель6м.

Каждый раз в этом отделе пасется 
несколько мужчин, которые рассматрива-
ют фотографии на пачках с бюстгальте-
рами, делают селфи и щупают стринги на 
вешалках. Это доставляет большой дис-
комфорт, особенно женщинам в платках, 
и выглядит странно, особенно если учиты-
вать факт разделения мужских и женских 
зон в некоторых общественных местах.

Присутствие парней в отделе женского 
белья в другом месте планеты меня не сму-
тило бы. Но здесь цели очевидны. Зову охра-
ну, консультанта, оставляю запись в книге 
отзывов, требую повесить табличку «Только 
для женщин». Но иногда хватает и моего 
неотрывного испепеляющего взгляда, чтобы 
эти незнакомцы быстро смылись.

Не у меня одной претензии. В 2015 году 
обсуждался запрет на допуск одиноких 
мужчин в моллы по выходным, кото-
рый объяснялся семейными ценностями. 
Власти заявили, что присутствие большо-
го количества рабочих смущает местное 
население, но рабочие могут приходить в 
другие дни недели. «Ходить на шоппинг и 
не чувствовать, что на тебя уставились 
взгляды, наслаждаться парком без толпы 
мужчин, которые могут смотреть на жен-
щин без уважения традиций. Катарские 
семьи имеют право на эти простые вещи», 
– настаивал Наср аль-Моханнади, член 
Муниципального Совета.

Спустя три года появился специальный 
молл Asian Town для трудовых мигрантов.

Несмотря на эти проявления повы-
шенного внимания, о реальных случаях 
насилия слышно редко: только из сплетен 
и зарубежных СМИ. В локальных медиа 
практически нет новостей о криминале. 
Даже ДТП, пожары и несчастные случаи 
якобы обошли Катар стороной. Но шоки-
рующие истории происходят, просто в 
местных новостях о них молчат.

Официально Катар считается самой 
безопасной страной в мире. Тут нестраш-
но ходить по ночам и не боишься за свои 
вещи в кафе или метро.

Личная жизнь
Как налаживать личную жизнь и не 

вляпаться в брак? Технически свидания вне 
закона. Но на деле это никому не мешает. 
Так же общаешься в «Тиндере», соцсетях, 
знакомишься в барах – полиция нравов 
не стоит над душой. Публично целоваться 
и ходить в обнимку не стоит, за руки тут 
тоже нечасто держатся. Занимайтесь сек-

сом дома или в отеле, надеясь, что никто 
не сообщит в полицию. Обычно экспаты 
живут в районах или зданиях, где личная 
жизнь соседей не триггерит ничью мораль.

За годы в Катаре я почти не слышала 
о проблемах с властями на этой почве. 
Другое дело – жизнь рядом с консерватив-
ными мусульманскими семьями или даже 
отношения с катарцами. Сплетни гово-
рят, что радар бдительных катарских жен 
отлавливает любовниц или любовников 
катарских мужей, и там уже начинается 
цирк с полицией. Сажают за адюльтер, 
конечно, только иностранцев. Катарцев 
отмазывают – хоть и плохонький, но свой.

Алкоголь «по пропускам»
Алкоголь находится под особым контро-

лем. Его подают в ресторанах и барах, но нет 
в свободной продаже. Приобрести можно 
в единственном алкомаркете на всю страну 
– Qatar Distribution Company. Для покупки 
спросят лицензию, которая заранее оформ-
ляется с согласия вашего работодателя. А 
сам магазин открыт лишь до семи вечера. 
Короче, ночью за пивком не сбегаешь.

Однако пиво – непременный атрибут 
футбольных матчей. Лишить фанатов алко-
голя – значит срезать кучу важных эмоций 
от грядущего ЧМ-22 в Дохе. Поэтому Катар 
расширит количество мест продажи и сни-
зит цены. Сейчас пол-литра пива обойдется 

примерно в 13,5 доллара. Зимой позапро-
шлого года ввели дополнительный налог на 
алкоголь, и цены подскочили еще выше.

Местные правила меня не напрягали 
– я почти не пью, а поэтому в первый год 
даже не знала об ограничениях. Не люблю 
загорать, поэтому за три года ни разу не 
ходила на местные пляжи. Изредка ради 
«Тиндера» нарушала дресс-код, надевая 
облегающие платья с намекающими выре-
зами, – и пару раз меня арестовывали, но 
не полиция. Ну, вы поняли.

При въезде в страну все сумки и руч-
ная кладь повторно проверяются на пред-
мет алкоголя, свинины и секс-игрушек. 
Порнография тоже запрещена, но сайты 
блокируются довольно лениво, при жела-
нии все ограничения легко можно обойти. 
Порнокартинки выдаются Гуглом просто 
на раз-два. А за «вещества» можно схлопо-
тать смертную казнь.

О работе и зарплатах
Страны Персидского залива – самое легкое 

место для переезда по рабочей визе. Опять же 
гражданство не дают, но здесь можно прожить 
несколько десятков лет. Приятный бонус – 
полное отсутствие налогов для физлиц и ника-
ких пенсионных отчислений. Сколько зарабо-
тал – столько получил.

Катарцы – одна из самых богатых 
наций мира. Многомиллиардные дохо-

ды и блага распределены между не таким 
уж многочисленным местным населени-
ем. Остальная часть жителей этой страны, 
то есть приезжая рабочая сила, не имеет 
политических прав, у нее есть только часть 
гражданских прав и ограниченные эконо-
мические возможности. Например, чтобы 
открыть свое дело, нужно взять катарца в 
долю и отдать ему 51% бизнеса.

Пятница и суббота – выходные. Банки и 
часть офисов открываются в 7 утра и закры-
ваются около полудня. Но многие работают 
и по классической схеме с девяти до шести. 
Если очень грубо обобщить занятость разных 
наций, то рабочие места распределены так: 
индусы и пакистанцы – на стройке, в такси и 
в IT, филиппинцы – в сервисе, европейцы и 
американцы – белые воротнички. В сервисных 
вакансиях нередко прямо указывают, какую 
именно национальность они хотят.

О доходе
Официально в августе 2020 года мини-

мальную зарплату подняли до 274 долла-
ров. Но еще весной из-за кризиса, вызван-
ного пандемией, некоторые экспаты полу-
чали всего по 55 долларов в месяц. Впервые 
за три года я встретила людей, которые 
просили милостыню на улицах.

В Катаре трудно передвигаться пешком, 
почти нет бесплатных мероприятий, нет 
сайтов-купонаторов, позволяющих эконо-
мить. Сюда приезжают работать, а не жить.

«Кафала» означает «рабство»
Официальное значение слова – «спонсор-

ство», но по сути это было рабство. До мар-
та 2020 года в стране действовала система 
«разрешения на выезд». Работники не могли 
покидать страну без подтверждения со сто-
роны работодателя. Собрался в соседнюю 
страну на выходные – уведомляй заранее, а 
то не выпустят. Со сменой работы до августа 
2020 года было точно так же: работодатель 
давал специальное соглашение, что не про-
тив отпустить сотрудника в другую компа-
нию. Просто так не уволишься.

Откуда это всё? Компания предоставляет 
спонсорство визы, оплачивает все докумен-
ты, перелет, часто дает жилье или выделяет 
пособие на аренду квартиры. Звучит здо-
рово. Но обратная сторона в том, что ком-
пания будет контролировать, когда и куда 
ты едешь, у дешевой рабочей силы неза-
конно отбирают паспорта «на хранение», а 
также могут и не принять твое увольнение. 
Работников, сбежавших без спросу, или тех, 
что в конфликте с начальством, по инициа-
тиве работодателя вносят в четырехлетний 
бан на въезд в страну.

Если тебя увольняют, придется возвра-
щаться домой. Потому что рабочая виза 
выделяется под работодателя-спонсора, без 
спонсора твое резидентство аннулируется. 
Добровольный уход и смену спонсора надо 
проводить заблаговременно, тогда уезжать 
не придется. Если вы не успели это сделать 
и потеряли работу – пакуйте вещи.

Мой экс-коллега рассказывал, как попал 
под сокращение в Дубае несколько лет назад. 
Он отработал на своей должности семь лет, 
успел обустроить дом и сад. Всё пришлось 
бросать. После увольнения, в зависимости 
от причин, могут дать как месяц, так и всего 
несколько дней на сбор вещей, срочную про-
дажу техники и вылет из страны. А теперь 
представьте, что у вас дети ходят в местную 
школу, аренда дома оплачена вперед, в доме 
много имущества и две машины.

Большинство думает о последствиях и ста-
рается не подставляться. Как результат – мало 
кто выражает свое честное мнение и открыто 
выступает против начальства. Очень много 
подхалимов, а большие национальные груп-
пы работников подтягивают людей из своей 
страны и менее терпимы к другим националь-
ностям. У меня нет такого опыта, но я слышала 
много историй от знакомых.

(Окончание в следующем номере.)

ВПЕЧАТЛЕНИЯ

Как я провела три года  
в консервативном 

мусульманском Катаре
О нравах, жизни и зарплате в одном из самых богатых государств мира

На входе во все супермаркеты и торговые центры висят плакаты, которые в числе всего 
прочего просят одеваться скромно и не проявлять чувства на публике.

Музей исламского искусства Visit Qatar.
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».

3
Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Пісак, як 
кажуць, цьма,
а чытачоў няма
У мінскай Серабранцы 

міліцыянеры затрымалі «май-
стра на гадзіну», калі ён 
кіраваўся на выкананне чар-
говага заказу. Пры сабе ён меў 
слясарныя інструменты і стос 
лістовак з рэкламай сваіх пас-
луг – яны і выклікалі падазрэн-
не ў «ахоўнікаў парадку». На 
майстра склалі пратакол, у якім 
напісана, што мужчына «бегаў 
па дварах і заклікаў людзей на 
мітынг». Суд арыштаваў беда-
чыну на 15 сутак.

Напэўна, чулі сёння ўсе
Пра «жонку на гадзіну»:
У дом утульнасць прыўнясе – 
Парадуе мужчыну,
Калі мужчына – халасцяк
І занядбаны дужа.
Аднак часцей бывае так,
Што «на гадзіну мужа»
Завуць няшчасныя жанкі:
Рамантаваць прыборы,
Дзе трэба, забіваць цвікі
І нават вешаць шторы.
А некаторыя прытым,
Як добра ляжа карта,
Разлічваюць і на інтым –
Душой крывіць не варта.
Таму й казаў усім мужык:
– Я – майстар на гадзіну.
На секс намёк пачую, дык
Адразу дом пакіну.
Калі яго ў чарговы раз
Паклікала кабета,
Бадзёра крочыў на заказ
Паходкаю атлета:
Дамоў «капейку» прынясе
І, можа, вып’е ў меру
(З «паловай» грошы пакрысе
Збіралі на кватэру).
У чамадане – малаток,
«Балгарка» і адкруткі…
З яго работы добры толк,
Рамонт заўсёды хуткі.
Пахаладзела ўсё ўнутры,
Бо міліцыянеры
Чамусь туляліся ў двары:
Якія ў іх намеры?
Пра іх даведаўся, калі
Ахоўнікі парадку
К яму ўшчыльную падышлі.
Спыталіся спачатку:
– У чамадане што? Адкрый!
Прыадчыніў ён толькі,
Як анямець прымусіў крык:
– Глядзі: ды там лістоўкі!
І сапраўды: паперы стос
Ляжаў у чамадане.
– Ты бунтарам іх, злыдзень, нёс? – 
Ва ўпор было пытанне.
І, так сказаць, пад дых удар:
– Бунтар жа ты таксама!
Зніякавеў зусім «бунтар»:
– Дык то ж мая рэклама.
Вы пачытайце… Раздаю,
Каб мне была работа…
– Ты здзекуешся, маць тваю?!
Каму чытаць ахвота?
Да прыкладу, са школьных дзён
Я не чытаў нічога.
А гэта значыць, ахламон,
У суд табе дарога!
А мо суддзя з «мянтоў» затым,
Так мовіць, віў вяроўкі
(Бо пратакол жа быў пустым),
Як прачытаў «лістоўкі»?
Суддзя таксама не чытач
(Другая ў суддзяў ніша):
Выносіць выракі як бач,
Таму ён толькі піша…
                    ***
– Вось так псуюць народу кроў, –
Пачуў ад адваката. –
Шкада, што мала  

                        ў нас майстроў,
Амапаўцаў – багата…
Не мерай доўга
Я колісь жыў без тармазоў,
Таму засвоіў з маладосці:
Пакуль ты мераў сем разоў,
Паспеў ужо адрэзаць хтосьці…
Дасціпная пазнака
На варотах ёсць пазнака –
Кожны злодзей прачытае:
«Асцярожна! Злы сабака!
А ланцуг на ім – з Кітая…»

ЗАЯВА ПАРТЫІ БНФ
з нагоды смерці сябра Сойма Партыі БНФ 

Вітольда Ашурка
21 мая Партыя БНФ з болем сустрэла 

трагічную вестку, якая прыйшла з-за кратаў: 
падчас адбывання зняволення ў Шклоўскай 
папраўчай калоніі №17 пайшоў з жыцця 
наш паплечнік, сябра Сойма Партыі БНФ 
Вітольд Ашурак. Перастала біцца сэрца 
адданага патрыёта, сапраўднага змагара, 
які самаахвярна і мужна працаваў дзеля 
Бацькаўшчыны і Беларускага Адраджэння, 
а ў патрэбны момант стаў у першых шэра-
гах барацьбы супраць прыгнёту. Рэжым 
прысудзіў Вітольду Ашурку пяць гадоў 
пазбаўлення волі – але не зламаў яго дух, 
не здолеў пазбавіць яго ўнутранай свабоды 
і асабістай годнасці. Вечная памяць герою! 
Спі спакойна, дарагі дружа, твая самаах-
вярнасць не была дарэмная!

Заўважаем: спіс палітвязняў, у 
дачыненні да якіх Партыя БНФ выказвае 
цвёрдае патрабаванне безумоўнага вызва-
лення, скараціўся з-за трагічнага выпадку.

Мы чарговы раз заяўляем патрабаван-
не пра вызваленне ўсіх людзей, якія былі 
кінуты за краты на падставе выказвання 
палітычных перакананняў альбо ўдзелу ў 
мірных акцыях пратэсту.

Але глыбокі смутак і боль з прычыны 
страты добрага сябра не перашкаджаюць, 
а нават і вымагаюць заявіць пра глыбо-
кае абурэнне тымі ўмовамі, у якіх адбы-
ваюць пакаранне палітзняволеныя. Мы 
заклікаем неадкладна спыніць ганебную 
практыку стварэння невыносных умоў для 
палітзняволеных у месцах несвабоды.

Згодна з Міжнародным пактам аб 
грамадзянскіх і палітычных правах, усе 
асобы, пазбаўленыя волі, маюць права на 
гуманнае абыходжанне і павагу да годнасці, 
якая ўласцівая чалавечай асобе. Ніхто не 
павінен падвяргацца катаванням ці жор-
сткаму, бесчалавечнаму або зневажальнаму 
для яго годнасці абыходжанню ці пакаран-
ню. Міжнародны пакт аб эканамічных, 
сацыяльных і культурных правах аба-
вязвае дзяржаву ствараць умовы, якія 
забяспечвалі б усім медыцынскую дапамо-
гу і медыцынскі дагляд у выпадку хваро-
бы. Згодна з Мінімальнымі стандартамі 
ААН па абыходжанні са зняволенымі 
(Правілы Нэльсанa Мандэлы), пра здароўе 
зняволеных павінны клапаціцца лекар, а 
медыцынскія службы ўстановы павінны 
выяўляць усе захворванні і лячыць іх.

Згодна з Законам Рэспублікі Беларусь 
«Аб ахове здароўя», асобам, якія 
пазбаўлены волі, гарантуецца аказан-
не неабходнай медыцынскай дапамогі. 
Згодна з Крымінальна-выканаўчым 
кодэксам Рэспублікі Беларусь, зняво-
леныя маюць права на ахову здароўя, а 
адміністрацыя папраўчых устаноў нясе 
адказнасць за выкананне ў папраўчых 
установах санітарна-эпідэміялагічных 
патрабаванняў, якія забяспечваюць ахову 
здароўя асуджаных. Згодна з артыкулам 
161 Крымінальнага кодэкса Рэспублікі 
Беларусь, неаказанне медыцынскай 
дапамогі хворай асобе без уважлівых пры-
чын медыцынскім работнікам альбо іншай 
асобай, абавязанай яе аказваць, з’яўляецца 
крымінальным злачынствам.

Нягледзячы на адназначныя 
патрабаванні міжнародных і нацыяналь-
ных стандартаў, паведамленні і скаргі на 
адсутнасць доступу да якаснай і своечасо-
вай медыцынскай дапамогі сістэматычна 
паступаюць ад асоб, якія знаходзяцца ў 
месцах несвабоды (папраўчыя калоніі, 
СІЗА і ІЧУ). У тым ліку паведамляецца 
пра наўмыснае стварэнне невыносных 
умоў, жорсткае і прыніжаючае чалавечую 
годнасць абыходжанне са зняволенымі і 
арыштаванымі ў адміністрацыйным парад-
ку, што несумяшчальна з прынцыпамі 
гуманнасці і ўзятымі на сябе Рэспублікай 
Беларусь абавязацельствамі згодна з 
міжнароднымі стандартамі.

У святле выкладзенага Партыя БНФ 
патрабуе:

– ад Дэпартамента выканан-
ня пакаранняў МУС ды іншых 
упаўнаважаных органаў унутра-
ных спраў – правядзення расследаван-
ня абставін смерці асуджанага Вітольда 
Ашурка з прадастаўленнем грамадскасці 
вычарпальнай інфармацыі пра прычы-
ны і абставіны смерці Вітольда Ашурка, 
а яго блізкім сваякам – інфармацыі пра 
вынікі медыцынскай экспертызы датыч-
на прычыны смерці зняволенага і вынікаў 
патолагаанатамічнага даследавання;

– ад Пракуратуры Рэспублікі Беларусі 
– правядзення праверкі ўсіх абставін смерці 
Вітольда Ашурка на прадмет чыннікаў, якія 
маглі наўмысна, ненаўмысна ці ўскосна 
пацягнуць смерць зняволенага (уключна са 

створанымі ў папраўчай установе ўмовамі 
ўтрымання), а ў выпадку сувязі смерці з 
вінаватымі дзеяннямі (бяздзеяннем) служ-
бовых асоб ці іншых людзей – узбуджэн-
ня крымінальнай справы і правядзення 
поўнага расследавання з прыцягненнем 
вінаватых да ўстаноўленай адказнасці і з 
інфармаваннем блізкіх сваякоў як пацяр-
пелых па гэтай справе.

Дзеля забеспячэння паўнаты і даве-
ру грамадскасці да вынікаў адзначаных 
праверак і расследаванняў прапануем 
запрасіць да ўдзелу ў іх прадстаўнікоў 
грамадскасці ў асобе праваабарончых 
арганізацый Беларусі, органаў гра-
мадскага кантролю за выкананнем 
правоў асуджаных (Рэспубліканскай 
грамадскай назіральнай камісіі пры 
Міністэрстве юстыцыі і Магілёўскай 
абласной грамадскай назіральнай 
камісіі), а таксама з інфармаваннем і 
запрашэннем экспертаў Місіі Офіса 
Вярхоўнага Камісара ААН па правах 
чалавека па ўстанаўленні фактаў, што 
заснавана рэзалюцыяй 46/20 Савета 
ААН па правах чалавека.

Партыя БНФ звяртае ўвагу органаў 
выканання пакарання, у тым ліку 
Дэпартамента выканання пакаран-
ня, адміністрацый папраўчых калоній 
і турмаў, на неабходнасць выканання 
стандартаў доступу зняволеных да якас-
най і своечасовай медыцынскай дапамогі 
без якой-кольвек дыскрымінацыі. 
Асабліва пільная ўвага павінна быць ака-
зана тым зняволеным і асобам, узятым 
пад варту, якія маюць хранічныя альбо 
абвостраныя захворванні, траўмы альбо 
інваліднасць. Мы заклікаем да гуманнага 
абыходжання з усімі асобамі, што змеш-
чаны ў месцы няволі, у тым ліку тымі, у 
дачыненні да якіх ужыты меры спагнан-
ня (штрафны ізалятар) з абавязковым 
прыпыненнем мер спагнання, калі гэта 
неабходна па медыцынскіх паказчыках.

Партыя БНФ прапануе Рэспубліканскай 
грамадскай назіральнай камісіі пры 
Міністэрстве юстыцыі, а такса-
ма Магілёўскай абласной грамадскай 
назіральнай камісіі на падставе пункта 13.1 
Палажэння аб парадку ажыццяўлення 
грамадскімі аб’яднаннямі кантролю 
за дзейнасцю органаў і ўстаноў, якія 

выконваюць пакаранне і іншыя меры 
крымінальнай адказнасці, наведаць 
Папраўчую калонію №17 у г.Шклове як для 
ўдзелу ў высвятленні абставін смерці асуд-
жанага Вітольда Ашурка, так і для вывучэн-
ня сістэмы і ўмоў аказання медыцынскай 
дапамогі асуджаным, што ўтрымліваюцца 
ў адзначнай установе, дзеля паляпшэн-
ня ўмоў утрымання і медыка-санітарнага 
забеспячэння асуджаных. Таксама прапа-
нуем іншым рэгіянальным назіральным 
камісіям супольна з Міністэрствам аховы 
здароўя сістэмна вывучыць парадак ака-
зання медыцынскай дапамогі асуджаным і 
медыка-санітарнага забеспячэння ў месцах 
няволі і выпрацаваць рэкамендацыі па яе 
ўдасканаленні.

Па адзначаных патрабаваннях і прапа-
новах Партыяй БНФ будуць накіраваны 
звароты ў пазначаныя вышэй дзяржаўныя 
органы, згодна з устаноўленым артыку-
лам 21 Закона Рэспублікі Беларусь «Аб 
палітычных партыях» правам абараняць 
правы і законныя інтарэсы, а таксама 
прадстаўляць законныя інтарэсы сваіх 
сябраў у дзяржаўных органах і іншых 
арганізацыях.

Цяпер у месцах няволі знаходзяцца асуд-
жаныя альбо ўзятыя пад варту старшыня 
Партыі БНФ Рыгор КАСТУСЁЎ, а таксама 
сябры Партыі БНФ Вольга ГАЛУБОВІЧ, 
Юрась ЗЯНКОВІЧ, Максім ВІНЯРСКІ, 
Дзмітрый КАЗЛОЎ, Андрэй ВОЙНІЧ, 
Павел ЮХНЕВІЧ, Дзяніс ІВАШЫН ды 
іншыя грамадска-палітычныя дзеячы і 
журналісты.

Асаблівую трывогу выклікае стан 
здароўя хворага на анкалогію Уладзіміра 
МАЛАХОЎСКАГА, якому патрэбны 
неабходныя лекі і абследаванні ў сувязі з 
інваліднасцю.

Мы заклікаем зрабіць усё, каб паз-
бегнуць новых смерцяў у зняволенні! 
Дзеля гэтага трэба забяспечыць доступ 
вязняў да своечасовай медыцынскай 
дапамогі, не ігнараваць іх скаргі і зваро-
ты, выконваць заканадаўства і не ства-
раць дыскрымінацыйных умоў для 
палітзняволеных, забяспечыць належны 
кантроль за становішчам у вязніцах.

Дзяржаўныя органы і іх службовыя 
асобы нясуць прамую адказнасць за стан 
здароўя асуджаных.

ВОТ ТАК НОВОСТЬ!

Па працягласці жыцця 
Беларусь адстала ад усіх 

краін Еўрасаюза
Пасля развалу СССР і савецкага блока Польшча, краіны Балтыі і 

Усходняй Еўропы ўзялі курс на інтэграцыю з Еўрапейскім Саюзам, 
 тады як Беларусь – з Расіяй.

Валерий Цепкало остается 
членом Наблюдательного 

совета Парка высоких 
технологий

Состав этого контролирующего органа утвержден указом 
А.Лукашенко 2 декабря 2013 года и с тех пор не менялся.

ПАРАЎНАЕМ!

Прайшло 30 гадоў, і вынікі выбару 
палітычнага і эканамічнага курсу можна ацаніць 
не толькі па эканамічных паказчыках, паме-
ры заробкаў, але і па такім кансерватыўным 
індыкатары, як працягласць жыцця.

Як і ў 1989–1991 гадах, па працягласці 
жыцця Беларусь апярэджвае Расію, Украіну і 
Малдову, а вось ад краін Еўрапейскага Саюза 
мы істотна адсталі.

На выхадзе з СССР Беларусь па працягласці 
жыцця значна, на 1–2 гады, апярэджвала 
Эстонію, Румынію і Латвію і была на адным 
узроўні з Польшчай, Літвой і Балгарыяй. 
Цяпер яна адстае ад усіх іх, прычым ад 
Польшчы і Эстоніі – на 3–5 гадоў.

Момант адрыву нашых суседзяў ад нас 

здарыўся ў другой палове 1990-х – на пачатку 
2000-х. Асабліва ўражвае поспех Эстоніі.

Працягласць жыцця ў заходнееўрапейскіх 
краінах ЕС усё яшчэ большая, чым на ўсходзе 
Еўропы, але гэта розніца скарачаецца.

У 1989 годзе сярэдняя працягласць жыц-
ця ў Партугаліі, найбяднейшай дзяржаве ЕС, 
складала 74,3, цяпер – 80,7 года. У Францыі, 
Італіі, Іспаніі, Швецыі і на Мальце яна складае 
сёння 83, у Нямеччыне – 82 гады.

Усе гэтыя звесткі ўзяты са статыстыкі 
Сусветнага банка.

Працягласць жыцця залежыць як ад 
узроўню даходаў, так і ад звычак людзей, а 
таксама ад якасці аховы здароўя.

(NN.by)

1989 1991 2019
Беларусь 71,5 70,4 74,2
Расія 69,2 68,5 73,1
Польшча 71 70,6 77,9
Літва 71,4 70,1 76,1
Латвія 70,2 69 75,2
Эстонія 70 69,4 78,5
Румынія 69,5 69,8 75,5
Балгарыя 71,7 71,6 74,9

Працягласць жыцця ў некаторых краiнах Еўропы

Валерий Цепкало был освобожден от 
должности директора ГУ «Администрация 
Парка высоких технологий» больше четы-
рех лет назад – 2 марта 2017 года. Однако 
всё это время он был действующим членом 
Наблюдательного совета ПВТ – информа-
ция об этом есть на официальном сайте 
Парка. Никаких специальных решений по 
поводу того, чтобы исключить Цепкало 
из Наблюдательного совета ПВТ, не при-
нималось. Однако сейчас в ПВТ говорят, 
что, возможно, в ближайшее время может 
измениться не только состав участников 
Наблюдательного совета, но и произведены 
некоторые кадровые рокировки непосред-
ственно в администрации ПВТ.

«Поскольку Лукашенко сейчас немного 
обижен на всю IT-сферу, то, вероятно, пока 
боятся пойти к нему с новым составом 
Наблюдательного совета, –такое мнение 
высказывают некоторые члены ПВТ. – Не 
исключено, что в связи с последними скан-
далами с членством в ПВТ TUT.BY и пре-
доставляемыми льготами состав все-таки 
пересмотрят».

Сейчас директором ПВТ является быв-
ший помощник президента Всеволод 
Янчевский. Удастся ли ему и всем его заме-

стителям из-за скандала с TUT.BY удер-
жаться в своих нынешних креслах – пока-
жет время.

Заметим: Валерий Цепкало объявлен в 
межгосударственный розыск и находится в 
базе данных разыскиваемых МВД России. 
Он уехал из Беларуси вместе с детьми, сей-
час вместе с семьей находится в Латвии. 
Заявлял, что из-за репрессий не может вер-
нуться в Минск при действующей власти.

Марина КОКТЫШ.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

http://www.nv-online.info88 11 ÆÍI¢Íß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04


Васіль пазычыў Валянціне грошай на пластычную аперацыю і 

цяпер не можа яе знайсці.


Самы страшны від беспрацоўя – галава, якая не працуе.


– А вы не падарунак!
– Ды і вы не свята!

СУДЬБЫ ЛЮДСКИЕ

УСМІХНІЦЕСЯ…

КРЫЖАВАНКА

Курыць – 
здароўе губіць
31 мая – Міжнародны дзень без тытуню і 

Міжнародны дзень бландзінак

Па гарызанталі: 1.Да таго цягнецца …, у каго звонкая мане-
та (прык.). 4.«Я не бландзінка, а светлая … з ружовымі мазгамі» 
(цытата невядомага аўтара). 7.Курыць – казне дагадзіць; сям’і 
– расход, казне – … (прык.). 9.Футарал для шаблі. 10.«Дрэнная 
прывычка – … людзей» (У.Шэкспір). 12.Праца … не адбірае 
(прык.). 14.Хто шмат курыць, у таго жаўцеюць … (прык.). 
16.Майская … – коням лепш аўса (прык.). 18.Ім абмахваюц-
ца ў духату. 19.Паляўнічы-прафесіянал. 20.Паслядоўны рад 
гукаў. 22.Паўднёвая даўганогая птушка, якая ў старажытным 
Егіпце лічылася свяшчэннай. 25.«Сапраўдныя … абдыма-
юцца з бландзінкамі, а няўдачнікі складаюць пра іх анекдо-
ты» (цытата невядомага аўтара). 28.Літаратурны твор. 31.На 
ваўка …, а авечак цягае Сава (прык.). 32.«Тытунь прыносіць 
шкоду целу, разбурае …, адурманьвае цэлыя нацыі» (А.дэ 
Бальзак). 33.«Малпа курыць папяросу // І дымок пускае з 
носу. // Запішчалі …: // Хопіць, малпа, не куры!» – з вер-
ша А.Старынчыка «Малпа курыць папяросу». 34.«На твары 
бландзінкі напісана ўсё, …, з памылкамі» (цытата невядомага 
аўтара).

Па вертыкалі: 1.Смешнае, няёмкае становішча. 2.«На … 
рэчы можна глядзець вечна: на агонь, на ваду, і на тое, як 
бландзінка паркуецца» (жарт невядомага аўтара). 3.Тое, што 
і юшка (разм.). 5.Становішча, калі мяч знаходзіцца за межамі 
футбольнага поля. 6.Апорная частка прадмета. 7. … і баба 
– адна рада (прык.). 8.Паводле славянскай міфалогіі, птуш-
ка – вястун багоў. 11.«Адзінота – гэта калі … мацнейшая за 
абдымкі» (Э.Твіт). 13.Самыя прыгожыя жанчыны – бландзінкі, 
самыя палкія – …, самыя адданыя – сівыя (прык.). 15.«… – 
пацалунак душы» (М.Антрым). 17.Кабак ды табак – старыя … 
(прык.). 20.Невялікая горка. 21.Заядлага курыльшчыка нават 
… крылом можа перабіць (прык.). 23.«Бландзінка – гэта рай 
для вачэй, катастрофа для мозга, задавальненне для душы 
і … для кашалька» (цытата невядомага аўтара). 24.Курэнне 
– гэта не асабістая …, а грамадскае зло (прык.). 26.Пробны 
выраб. 27.Прыняцце на работу. 29.Зямельная мера ў некаторых 
краінах. 30.Пачатковыя веды. 31.Белы снег, ды не …; добры 
зяць, ды не сын (прык.).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Кабета. 4.Галава. 7.Даход. 9.Ножны. 

10.Тыран. 12.Здароўе. 14.Зубы. 16.Раса. 18.Веер. 19.Егер. 20.Гама. 
22.Ібіс. 25.Мужчыны. 28.Драма. 31.Слава. 32.Розум. 33.Камары. 
34.Праўда.

Па вертыкалі: 1.Канфуз. 2.Тры. 3.Юха. 5.Аўт. 6.Аснова. 7.Дзед. 
8.Дзіў. 11.Цыгарэта. 13.Брунеткі. 15.Усмешка. 17.Суседзі. 20.Грудок. 
21.Муха. 23.Бяда. 24.Справа. 26.Узор. 27.Найм. 29.Акр. 30.Азы. 
31.Сыр.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Белорусская кореянка
Лидия привыкла, что при знакомстве с ней первая реакция – удивление: «Твоя фамилия О?!» 

Многие думают, что ослышались. К этому девушка всегда относится с улыбкой. 
Лидия О – белорусская кореянка. Ее родители переехали в Беларусь, Лидия родилась уже в Минске, 

училась в минской школе, успешно закончила Белорусский государственный медицинский университет. 
Сейчас работает врачом-стоматологом в больнице города Заславля и преподает в БГМУ.

Живя в Беларуси, 
с детства я четко 
осознавала, что я 
кореянка, что мои 
корни там. Быть 

между двух 
миров тяжело, 
но я хотела бы, 

чтобы люди 
всегда помнили, 

откуда они родом.

– С раннего детства я много 
путешествовала. Мои мама и папа 
родом из Южной Кореи, они про-
тестантские миссионеры. Выбирая 
из десятков стран, решили поехать 
в Беларусь. Вместе с ними приехали 
и другие корейцы, но из-за очень 
влажного климата и проблем со 
здоровьем, трудностями в поиске 
работы многие вернулись на роди-
ну. Да и мама с папой не с первой 
попытки остались здесь, они тоже 
объехали несколько стран, прежде 
чем обосновались в Минске.

Маме предложили преподавать 
корейский язык, сейчас она рабо-
тает доцентом в БГУ. Отец не сра-
зу нашел себе постоянную работу 
в Минске (работал переводчиком, 
гидом, преподавателем корейского 
языка), сейчас он преподает миро-
вую экономику в БНТУ (кандидат 
экономических наук) и является 
председателем Южно-корейской 
ассоциации.

– Почему родители назвали вас 
греческим именем Лидия?

– Второе имя моего папы – 
Павел. Греция была в числе пер-
вых стран, где проповедовал апо-
стол Павел, он рассказывал гре-
кам-язычникам о миссии Иисуса 
Христа, читал Евангелие. И среди 
соратников и учеников апостола 
Павла была Лидия, поэтому мне 
выбрали такое имя.

А вот с братом приключилась 
интересная история. Родители 
хотели назвать его Самуилом, но 
дедушка без их ведома тихонько 
сам записал его, дав имя Су Чан. 
Когда родители пришли регистри-
ровать сына, им сказали, что уже 
поздно. С тех пор мы зовем его Сэм 
(от Самуила), но по паспорту он 
Су Чан. Дедушка, кстати, и меня 
всегда звал корейским именем – 
Суён. Оно переводится как «чистая 
вода» или «чистая река». Наш клан 
О всегда выбирал имена, начинаю-
щиеся на «су», – отсюда и желание 
дедушки называть нас так.

– У вас необычная фамилия – О. 
Наверняка с ней жить непросто?

– В большинстве своем люди 
удивляются: что за фамилия такая? 

Но всё заканчивается взаимными 
улыбками. Реально сложно только 
тогда, когда нужно где-то регистри-
роваться и компьютер не воспри-
нимает одну букву как фамилию. 
Приходится писать несколько букв 
«О» подряд. Когда отправляю куда-
то документы, мне обычно пере-
званивают, чтобы удостовериться, 
не ошиблась ли я при написании 
своей фамилии…

– Какие сложности стали для 
вас неожиданностью?

– Выучить корейский язык: у 
меня не было возможности полу-
чить полноценное корейское 
образование. В детстве мама каж-
дую субботу занималась со мной 
и братом корейским языком. 
Разговорный у меня неплохой, 
никто в Корее и не догадывался, 
что я ни разу не ходила там в шко-
лу. А уже став взрослой, в Беларуси 
я сама два года преподавала корей-
ский и параллельно изучала его 
глубже.

– Вы часто бываете в Корее? 
Скучаете по корейской кухне?

– Раньше мы каждые канику-
лы ездили в Корею. Сейчас нет, 
ковид… Родственников у нас в 
Корее очень много, хотя старшего 
поколения уже не осталось.

Что касается кухни, наверное, 
более всего скучаю по корейской 
курочке. Все иностранцы в вос-
торге от этого блюда. Его готовят 
разными способами, добавляют 
много разнообразных специй. Еще 
мне нравится корейская ттокпокки 
(пресный рис в остром соусе). Из 
десертов люблю тток – они дела-
ются из разных видов клейкого 
риса с различными ингредиентами, 
например, орехи, фрукты или анко. 
Еще есть рисовые пирожки, вну-
три которых сладкие бобы. Вообще 
в Корее мне нравится фаст-фуд и 
доставка, так они хорошо развиты.

– Дома готовите белорусскую 
еду или корейскую?

– Чаще корейскую. В детстве я 
предпочитала белорусскую кухню, 
обожала драники. А сейчас уже и 
не помню, когда ела их в последний 
раз. Белорусская кухня – это много 

жареного, еда бывает жирной. У 
корейцев же преобладают расти-
тельные блюда.

Кстати, ошибочно считать, что 
вся корейская еда острая. Там дей-
ствительно любят блюда «с огонь-
ком», это снимает стресс. Но боль-
шей частью корейская кухня дели-
катна и полезна для здоровья.

– Какие корейские традиции 
вы соблюдаете в семье?

– Всегда отмечаем День детей 
и День родителей. Не знаю, как 
именно поздравляют в Корее, 
но мы любили делать друг другу 
подарки на эти праздники. Сейчас 
чаще накрываем вкусный стол. Еще 
следим за лунным календарем и 
обязательно отмечаем Соллаль – 
лунный Новый год. Балуем себя 
традиционной корейской кухней и 
завидуем корейцам, у которых в 
этот день выходной (улыбается).

– Что вам особенно нравится в 
корейской культуре?

– Уважение к старшим и стро-
гая иерархия. В Корее недопусти-
мо к тому, кто взрослее, выказать 
пренебрежение. Даже год разни-
цы между людьми считается важ-
ным. Люди могут быть друзьями, 
но младший должен обращаться 
к старшему уважительно, называя 

«сестра» или «брат». В зависимо-
сти от пола человека выбирают 
правильное обращение. Например, 
парень должен называть стар-
шую женщину Нуна, а старшего 
мужчину – Хён. Девушка должна 
называть старших Оньни и Оппа 
соответственно. Причем эти назва-
ния уместны, если люди общаются 
близко. А если ты обращаешься к 
кому-то официально, нужно назы-
вать иначе. Например, обращение к 
старшему коллеге – Сонбэ. Поэтому 
первое, что у вас спросят в Корее, – 
это ваш возраст.

– А что вам импонирует в куль-
туре Беларуси?

– Высокий уровень общего куль-
турного развития: здесь многие 
серьезно интересуются искусством. 
Балет, опера, галереи, музеи – всё 
это доступно и с удовольствием 
посещается белорусами. В Южной 
Корее это дорого и считается ско-
рее экзотикой.

Я была искренне удивлена, ког-
да впервые пришла с подругой в 
Оперный театр на балет. Она кра-
сиво нарядилась, принесла смен-
ную обувь. Мне было неловко, что 
я не так ответственно готовилась. 
Вообще, внутренние культурные 
ценности у белорусов очень раз-
виты. На улицах и в парках чисто, 
аккуратно.

– Что из корейского и белорус-
ского менталитетов вы хотели бы 
передать детям?

– Из корейского – уважение к 
старшим и любовь к родине. Живя 
в Беларуси, с детства я четко осоз-
навала, что я кореянка, что мои 
корни там. Быть между двух миров 
тяжело, но я хотела бы, чтобы люди 
всегда помнили, откуда они родом. 
Из белорусского менталитета я 
хотела бы передать своим детям 
такие качества, как толерантность, 
доброта и сердечность.

– Ваша профессия – врач-
стоматолог. Почему выбрали ее?

– В детстве, как и многим, мне 
хотелось пойти в сферу искусства. 
Но, глядя на родителей, я всё боль-
ше понимала, что хочу помогать 
людям. Врач, педагог – это реально 
служение обществу. Мои родители 
посвятили себя преподаванию, я 
тоже встала на этот путь: сейчас 
параллельно с врачебной практи-
кой преподаю на кафедре стомато-
логии БГМУ. Стараюсь найти кон-
такт со студентами и, как молодой 
преподаватель, пытаюсь сделать 
полезным наше взаимодействие. В 
Корее профессии врача и учите-
ля глубоко почитаемы, их считают 
элитными и хорошо оплачиваемы-
ми. В Беларуси всё немного ина-
че, но мне нравится моя работа. 
В настоящее время я стоматолог-
терапевт, но в будущем хочу зани-
маться хирургией, поэтому много 
читаю литературы и самостоятель-
но развиваюсь в этом направле-
нии. Надеюсь поехать на курсы в 
Сеул, чтобы вернуться сюда с хоро-
шим знанием новейших медицин-
ских технологий. Еще в будущем 
планирую активизировать акаде-
мические и технические обмены 
в стоматологической сфере между 
Южной Кореей и Беларусью.

Виталина БАНДАРОВИЧ.
«Алеся».


